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Szanowni Państwo! 

 

Po raz kolejny oddajemy w Państwa ręce numer specjalny Kwartalnika Prawno – 

Kryminalistycznego, tym razem poświęconego jubileuszowej, bo piątej już edycji Ogólnopol-

skiego Turnieju Klas Policyjnych – „Klasa Policyjna Roku 2013”. 

Jak pokazują doświadczenia, innowacja pedagogiczna, jaką są klasy „policyjne” z ro-

ku na rok zdobywa coraz większą popularność. Świadczą o tym chociażby tegoroczne elimi-

nacje do Turnieju, w których, z uwagi na liczbę szkół, wspierały nas ówczesne Biuro Kadr 

i Szkolenia Komendy Głównej Policji (aktualnie Biuro Gabinet Komendanta Głównego Poli-

cji) oraz Szkoła Policji w Katowicach. W sumie do odbywających się w Warszawie, Katowi-

cach i Pile kwalifikacji przystąpiło blisko 50 drużyn, z których wyłoniono 25 – uczestników 

Turnieju.  

Numer specjalny Kwartalnika to próba przekazania Państwu wysiłku, nie tylko 

wszystkich uczestników Turnieju, ale również organizatorów, prowadzących oraz całej grupy 

ludzi, którzy byli z nami i wspierali nas nie tylko przy organizacji samego Turnieju, ale rów-

nież „miasteczka policyjnego”, które jest wspaniałym momentem nie tylko do przybliżenia 

pracy Policji, ale też wielu służb mundurowych jak Wojsko Polskie, Żandarmeria Wojskowa, 

Państwowa Straż Pożarna, Straż Graniczna, Straż Miejska czy też przedstawienia dorobku 

i oferty wyższych uczelni i szkół, z którymi na co dzień współpracujemy. Jak co roku byli 

z nami Starosta Pilski i Prezydent Miasta Piły. Po raz pierwszy naszej młodzieży i mieszkań-

com zaprezentowaliśmy rekonstrukcję przygotowaną przez pasjonatów historii skupionych 

w grupie rekonstrukcyjnej „Przedmoście Piła”. Po raz kolejny nie zawiedli nas również spon-

sorzy.  

Tym wszystkim, którzy tak zaangażowali się w przygotowania i realizację Turnieju 

chciałbym w tym miejscu serdecznie podziękować, a naszym Czytelnikom życzyć przyjemnej 

lektury. 

 

Zastępca redaktora naczelnego 

 

Piotr Gaca 
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PRZYGOTOWANIA DO TURNIEJU 
 

 

Na początku było ich 48, teraz zostało 

25. Mowa o szkołach - uczestnikach 

V Ogólnopolskiego Turnieju Klas Policyj-

nych, które w dniach 27-28 maja rywali-

zowały o Puchar Komendanta Głównego 

Policji i tytuł „Klasy Policyjnej Roku 

2013”. O to cenne trofeum i prawo nosze-

nia, przez kolejny rok, miana wszechstron-

nie wykształconej klasy o profilu policyj-

nym, stanęło w szranki (w ciągu wszyst-

kich turniejowych edycji) już ponad 60 

szkół z całej Polski. Do tej pory szczęście 

uśmiechnęło się do czterech z nich:  

 

 Zespołu Szkół Ogólnokształcących 

i Zawodowych im. Jana Pawła II 

w GROMNIKU - w 2009 roku, 

 Zespołu Szkół we WRONIU - 

w 2010 roku, 

 Zespołu Szkół Elektrycznych 

i Ogólnokształcących im. mjr. Hen-

ryka Sucharskiego w KATOWI-

CACH - w 2011 roku, 

 Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych 

nr 2 im. Komisji Edukacji Narodo-

wej w PILE - w 2012 roku. 

 

Tegoroczna edycja Turnieju, już przed 

jej finałową rozgrywką, zyskała miano 

rekordowej. Po pierwsze, liczba zgłoszeń 

do Turnieju przeszła oczekiwania organiza-

torów (tj. Szkoły Policji w Pile i Zespołu 

Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 w Pile). 

Jak wspomniano na wstępie, aż 48 szkół 

(kolejny rekord!) nadesłało swoje zgłosze-

nia. Względy organizacyjne, które znalazły 

swoje odzwierciedlenie w Regulaminie, 

określały, że w Turnieju może wziąć udział 

maksymalnie 25 reprezentacji (rekord!), 

w tym jego współorganizator i reprezenta-

cje, które zajęły miejsca od pierwszego do 

trzeciego w poprzedniej edycji oraz, 

z uwagi na jubileuszową edycję, reprezen-

tacje, które wzięły udział w każdej z po-

przednich edycji.  

 

W związku z tym, że z automatyczne-

go prawa udziału w tegorocznej edycji 

Turnieju skorzystało siedem szkół: 

 Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych 

nr 2 im. Komisji Edukacji Narodo-

wej w PILE, 

 XIV Liceum Ogólnokształcące 

w Zespole Szkół Elektrycznych 

i Ogólnokształcących im. mjr. Hen-

ryka Sucharskiego w KATOWI-

CACH, 

 Zespół Szkół w JABŁONOWIE 

POMORSKIM, 

 Zespół Szkół Gospodarki Żywno-

ściowej im. Macieja Rataja w GO-

ŚCINIE, 

 Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych 

nr 4 w MALBORKU, 

 VII Liceum Ogólnokształcące 

w Zespole Szkół Ogólnokształcą-

cych nr 3 w LEGNICY, 

 Zespół Szkół Technicznych im. 

Stanisława Lema w SKWIERZY-

NIE, 

 

o osiemnaście wolnych miejsc musiało 

zmierzyć się aż 41 placówek oświatowych. 

 

Eliminacje zostały przeprowadzone 

w trzech jednostkach organizacyjnych Po-

licji: Komendzie Głównej Policji w War-

szawie, w Szkole Policji w Katowicach 

oraz w Szkole Policji w Pile. Biorące 

w nich udział reprezentacje zgłosiły się 

6 marca br. o godzinie 13.00 do jednej 

z wymienionych jednostek (przydziału 

dokonano na podstawie odległości od szko-

ły biorącej udział w eliminacjach). Tam, 

każda z drużyn starała się zgromadzić jak 

najwięcej punktów za rozwiązanie testu 

wiedzy o Policji, który został przygotowa-

ny przez wykładowców Zakładu Prawa 

Szkoły Policji w Pile. Zakres 40 pytań, za 

które każdy z członków czteroosobowej 

drużyny mógł otrzymać maksymalnie 40 

punktów (w skali drużyny - 160), obejmo-

wał takie zagadnienia, jak: historia 
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i współczesność Policji; struktura organi-

zacyjna w Policji; służba w Policji; obo-

wiązki i uprawnienia policjanta; etyka za-

wodowa policjanta; broń palna i inne środ-

ki przymusu bezpośredniego; bezpieczeń-

stwo w ruchu drogowym; profilaktyczne 

aspekty pracy Policji. 

 

 

 

 

         
 

 

 
 
6 marca 2013 r. w Szkole Policji w Katowicach, Komendzie Głównej Policji w Warszawie oraz w 

Szkole Policji w Pile 41 drużyn przystąpiło do eliminacji do V Ogólnopolskiego Turnieju Klas Poli-

cyjnych „Klasa Policyjna Roku 2013”. Tylko 18 z nich mogło zakwalifikować się do finału, który 

odbył się w Szkole Policji w Pile w dniach 27-28 maja. 
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Tabela 1. Wyniki eliminacji do V Ogólnopolskiego Turnieju Klas Policyjnych. 

 

Miejsce Nazwa szkoły 
Liczba punktów  

i uwagi 

1. 
Zespół Szkół w WIELISZEWIE Liceum Ogólnokształ-

cące w KOMORNICY  
122 

2. 
Zespół Szkół Ogólnokształcących i Zawodowych im. 

Jana Pawła II w GROMNIKU  
107 

3. 
Zespół Szkół Rolnicze Centrum Kształcenia Ustawicz-

nego w WOJSŁAWICACH  
105 

4. Zespół Szkół we WRONIU  101 

5. Zespół Szkół Technicznych w ELBLĄGU  

99* 

(zgłoszenie z dnia 

03.01.2013 r.) 

6. Prywatny Zespół Szkół w CZARNKOWIE  

99* 

(zgłoszenie z dnia 

10.01.2013 r.) 

7. 
I Liceum Ogólnokształcące PUL im. Bohaterów Gosty-

nina w GOSTYNINIE  

98* 

(zgłoszenie z dnia 

07.01.2013 r.) 

8. Zespół Szkół im. Oskara Langego w BIAŁYM BORZE  

98* 

(zgłoszenie z dnia 

10.01.2013 r.) 

9. 
Szkoły im. I. J. Paderewskiego prowadzone przez Edu-

kację Lubasz w LUBASZU  

97* 

(zgłoszenie z dnia 

09.01.2013 r.) 

10. 
Zespół Szkół Samochodowych i Licealnych nr 2 

w WARSZAWIE  

97* 

(zgłoszenie z dnia 

15.01.2013 r.) 

11 
XV Liceum Ogólnokształcące im. rtm. Witolda Pilec-

kiego w KATOWICACH  
96 

12. 
Zespół Szkół nr 2 im. Ks. St. Staszica w WADOWI-

CACH  
95 

13. 
Zespół Szkół Mechanicznych im. Komisji Edukacji Na-

rodowej w POZNANIU  

94* 

(zgłoszenie z dnia 

19.11.2012 r.) 

14. 

IV Liceum Ogólnokształcące im. Marynarzy Wojsk 

Ochrony Pogranicza w Zespole Szkół Ogólnokształcą-

cych nr 5 w GDAŃSKU  

94* 

(zgłoszenie z dnia 

08.01.2013 r.) 

15. 
III Liceum Ogólnokształcące im. Zbigniewa Herberta w 

Zespole Szkół nr 3 w ŻORACH  
93 

16.  Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych w DRZEWICY  90  

17.  
Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych im. prof. Jana Ra-

domskiego w TYCHOWIE  

87*  

(zgłoszenie z dnia 

15.11.2012 r.)  

18.  
Zespól Szkół nr 3 im. Marii Dąbrowskiej w PUŁA-

WACH  

87*  

(zgłoszenie z dnia 

03.01.2013 r.)  
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Miejsce Nazwa szkoły 
Liczba punktów  

i uwagi 

19.  
Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych im. Zbigniewa Her-

berta w TRZEBIATOWIE  

87*  

(zgłoszenie z dnia 

09.01.2013 r.)  

20.  
Zespół Szkół Centrum Kształcenia Ustawicznego w 

GRONOWIE  

87*  

(zgłoszenie z dnia 

11.01.2013 r.)  

20.  
III Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół nr 3 im. 

Mikołaja Reja w KĘDZIERZYNIE - KOŹLU  

87*  

(zgłoszenie z dnia 

11.01.2013 r.)  

22.  Zespół Szkół w LUBOMIERZU  86  

23.  Policyjne Liceum Ogólnokształcące w SŁUPSKU  

85*  

(zgłoszenie z dnia 

03.01.2013 r.)  

24.  
I Liceum Ogólnokształcące PUL im. 4 Pułku Strzelców 

Konnych w PŁOCKU  

85*  

(zgłoszenie z dnia 

09.01.2013 r.)  

25.  
Zespół Szkół Ogólnokształcących i Technicznych w 

WOJKOWICACH  

85*  

(zgłoszenie z dnia 

15.01.2013 r.)  

26.  
Liceum Ogólnokształcące im. Stanisława Staszica w 

Zespole Szkół Ogólnokształcących w RZEPINIE  
84  

27.  Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 w LUBANIU  83  

28.  
Zespół Szkół Rolniczych Centrum Kształcenia Prak-

tycznego im. Wincentego Witosa w BUJNACH  
81  

29.  
XVIII Liceum Ogólnokształcące im. Jędrzeja Śniadec-

kiego w ŁODZI  

80*  

(zgłoszenie z dnia 

09.11.2012 r.)  

30.  
Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych im. Hipolita Cegiel-

skiego w ZIĘBICACH  

80*  

(zgłoszenie z dnia 

15.01.2013 r.)  

31.  
Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych Centrum Kształcenia 

Ustawicznego w PRZYGODZICACH  

79*  

(zgłoszenie z dnia 

09.01.2013 r.)  

32.  
Liceum Ogólnokształcące im. Joachima Lelewela  

w Zespole Szkół nr 1 w ŻELECHOWIE  

79*  

(zgłoszenie z dnia 

11.01.2013 r.)  

33.  
Zespół Szkół im. Michała Konarskiego w WARSZA-

WIE  
75  

34.  
Prywatne Młodzieżowe Liceum Ogólnokształcące  

w SŁUPSKU  

74*  

(zgłoszenie z dnia 

04.12.2013 r.)  

35.  
Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego  

w ZŁOTOWIE  

74*  

(zgłoszenie z dnia 

14.01.2013 r.)  

36.  
Zespół Szkół Zawodowych im. Sandora Petŏfi  

w OSTRÓDZIE  

71*  

(zgłoszenie z dnia 

04.01.2013 r.)  
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Miejsce Nazwa szkoły 
Liczba punktów  

i uwagi 

37.  
Liceum Policyjne Centrum Szkoleniowego WIEDZA 

im. Jana Pawła II w KONINIE  

71*  

(zgłoszenie z dnia 

08.01.2013 r.)  

38.  XX Liceum Ogólnokształcące w POZNANIU  70  

39.  
Zespół Szkół Zawodowych im. Hipolita Cegielskiego 

w ŚRODZIE WIELKOPOLSKIEJ  
69  

40.  
Zespól Szkół Ekonomiczno – Gastronomicznych im. 

Stanisława Staszica w OTWOCKU  
65  

41.  
Zespół Szkół Mechaniczno-Elektrycznych im. Kazimie-

rza Pułaskiego w CZĘSTOCHOWIE  
64  

 
*) Zgodnie z Zasadami eliminacji do V Ogólnopolskiego Turnieju Klas Policyjnych, z którymi zostały zapo-

znane wszystkie szkoły biorące udział w eliminacjach, w przypadku uzyskania przez kilka szkół jednakowej 

liczby punktów z testu wiedzy, o miejscu decyduje kolejność zgłoszeń. 

 

W wyniku przeprowadzonych elimina-

cji w V Ogólnopolskim Turnieju Klas Po-

licyjnych „Klasa Policyjna Roku 2013” 

udział wzięły następujące szkoły (w kolej-

ności alfabetycznej):  

 

 Zespół Szkół im. Oskara Langego 

w BIAŁYM BORZE 

 Prywatny Zespół Szkół 

w CZARNKOWIE 

 Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych 

w DRZEWICY 

 Zespół Szkół Technicznych w EL-

BLĄGU 

 IV Liceum Ogólnokształcące 

im. Marynarzy Wojsk Ochrony Po-

granicza w Zespole Szkół Ogólno-

kształcących nr 5 w GDAŃSKU* 

 I Liceum Ogólnokształcące PUL 

im. Bohaterów Gostynina w GO-

STYNINIE* 

 Zespół Szkół Gospodarki Żywno-

ściowej im. Macieja Rataja w GO-

ŚCINIE 

 Zespół Szkół Ogólnokształcących 

i Zawodowych im. Jana Pawła II 

w GROMNIKU 

 Zespół Szkół w JABŁONOWIE 

POMORSKIM 

 XIV Liceum Ogólnokształcące 

z Zespole Szkół Elektrycznych 

i Ogólnokształcących im. mjr. Hen-

ryka Sucharskiego w KATOWI-

CACH 

 XV Liceum Ogólnokształcące im. 

rtm. Witolda Pileckiego w KATO-

WICACH 

 Zespół Szkół w WIELISZEWIE Li-

ceum Ogólnokształcące w KO-

MORNICY 

 VII Liceum Ogólnokształcące 

w Zespole Szkół Ogólnokształcą-

cych nr 3 w LEGNICY 

 Szkoły im. I. J. Paderewskiego 

prowadzone przez Edukację Lubasz 

w LUBASZU 

 Zespół szkół Ponadgimnazjalnych 

nr 4 w MALBORKU 

 Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych 

nr 2 im. Komisji Edukacji Narodo-

wej w PILE 

 Zespół Szkół Mechanicznych im. 

Komisji Edukacji Narodowej 

w POZNANIU* 

 Zespół Szkół nr 3 im. Marii Dą-

browskiej w PUŁAWACH* 

 Zespół Szkół Technicznych 

im. Stanisława Lema w SKWIE-

RZYNIE 

 Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych 

im. prof. Jana Radomskiego w TY-

CHOWIE 

 Zespół Szkół nr 2 im. Ks. St. Sta-

szica w WADOWICACH* 
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 Zespół Szkół Samochodowych i Li-

cealnych nr 2 w WARSZAWIE* 

 Zespół Szkół Rolnicze Centrum 

Kształcenia Ustawicznego w WOJ-

SŁAWICACH* 

 Zespół Szkół we WRONIU 

 III Liceum Ogólnokształcące 

im. Zbigniewa Herberta w Zespole 

Szkół nr 3 w ŻORACH 

 

Tym samym w Turnieju gościliśmy 

reprezentacje aż 12 spośród 16 woje-

wództw, z czego najwięcej, aż cztery, re-

prezentowały województwo wielkopolskie. 

Nie zabrakło przedstawicieli tak odległych 

od Piły miejscowości położonych w woje-

wództwach: śląskim (aż trzy szkoły), ma-

łopolskim (dwie) i lubelskim. O tym, 

że tegoroczne zmagania o najwyższe loka-

ty były niezwykle interesujące i bez wąt-

pienia pozbawione rutyny, niech świadczy 

to, że wśród uczestników znalazło się aż 

siedem szkół, które po raz pierwszy wzięły 

udział w Turnieju (zostały one wyróżnione 

symbolem *). 
 

Waldemar Hałuja
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UROCZYSTOŚĆ OTWARCIA TURNIEJU 
 

 

W dniu 27 maja o godz. 8.00 uroczystego otwarcia Turnieju dokonał komendant Szkoły 

Policji, insp. Jerzy Powiecki oraz dyrektor Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 w Pile, 

Maria Kubica. W ceremonii otwarcia Turnieju udział wzięli: starosta pilski Mirosław Mantaj, 

kadra kierownicza i dydaktyczna Szkoły Policji w Pile oraz Zespołu Szkół Ponadgimnazjal-

nych nr 2 w Pile, słuchacze kursów podstawowych SP w Pile oraz uczniowie klas „policyj-

nych” z ZSP nr 2 w Pile. 

 

 
 

Przemówienie insp. Jerzego Powieckiego - komendanta Szkoły Policji w Pile 

 

Szanowni Państwo, Uczestnicy Tur-

nieju! 

 

Miło mi powitać Państwa na piątym 

Ogólnopolskim Turnieju Klas Policyjnych, 

nad którym patronat honorowy objął Ko-

mendant Główny Policji. 

Podobnie jak w latach ubiegłych, or-

ganizatorami Turnieju są Szkoła Policji 

w Pile i Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych 

nr 2 im. Komisji Edukacji Narodowej 

w Pile. 

 

 
Otwarcia Turnieju dokonali wspólnie Komendant SP 

w Pile, insp. Jerzy Powiecki oraz Dyrektor ZSP nr 2 

w Pile, Maria Kubica. 

 

Tegoroczna edycja Turnieju, już 

przed jej finałową rozgrywką, zyskała mia-

no rekordowej. Po pierwsze, liczba zgło-

szeń do Turnieju przeszła oczekiwania or-

ganizatorów. Aż 48 szkół nadesłało swoje 

zgłoszenia. Względy organizacyjne zdecy-

dowały jednak, że w Turnieju może wziąć 

udział maksymalnie 25 (to też rekord) re-

prezentacji. W związku z tym należało 

przeprowadzić eliminacje, które odbyły się 

6 marca. 

W ich wyniku, możemy dziś powitać 

reprezentacje 25 szkół, będące przedstawi-

cielami aż 12 spośród 16 województw. 

Są wśród nas aż czterej reprezentanci Wiel-

kopolski, ale również obecni są tu ucznio-

wie szkół oddalonych od Piły o ponad 600 

kilometrów – mam tu na myśli zwycięzców 

I edycji Turnieju, czyli reprezentację Ze-

społu Szkół Ogólnokształcących i Zawo-

dowych w GROMNIKU, których serdecznie 

witam na tegorocznym Turnieju. 

Również z daleka (około 500 kilome-

trów) przybyli do nas reprezentanci szkół 

z Puław, Wadowic, Katowic i Żor, których 

podobnie serdecznie witam na Ziemi Pil-

skiej. 

Szanowni Państwo, w ciągu minio-

nych czterech lat, szczęście uśmiechnęło się 

do kilku szkół biorących udział w tym Tur-

nieju. Zdobyli oni jedno z miejsc na po-

dium, bądź zwyciężyli w którejś 

z konkurencji, jednak do czterech z nich to 

szczęście uśmiechnęło się szczególnie, po-

nieważ dostąpili zaszczytu noszenia przez 

cały rok tytułu najlepszej „Klasy Policyj-

nej”. Do tych szkół należą obecne dziś 

z nami: 

 wspomniany już wcześniej Zespół 

Szkół Ogólnokształcących i Zawo-

dowych w GROMNIKU, 

 Zespół Szkół we WRONIU, 

 Zespół Szkół Elektrycznych i Ogól-

nokształcących w KATOWICACH 
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 oraz ubiegłoroczny laureat – Zespół 

Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 w 

PILE. 

 

O tym, czy któraś z wymienionych 

szkół sięgnie po raz drugi po upragniony 

tytuł, dowiemy się już jutro. Dotychczasowi 

laureaci nie mogą jednak czuć się pewnie, 

ponieważ każda z dotychczasowych edycji 

Turnieju miała swoją dramaturgię i nieraz 

już pewni, przed ostatnią konkurencją, 

zwycięzcy, tracili pierwszą pozycję na 

rzecz niżej sklasyfikowanych zespołów. Jak 

mawiał bowiem jeden z najbardziej utytu-

łowanych polskich trenerów, Kazimierz 

Górski – „dopóki piłka w grze, wszystko 

jest możliwe”. Tym razem jednak cytowaną 

piłkę zastąpią umiejętności i wiedza uczest-

ników. 

 

 
Prezentacja drużyn biorących udział w Turnieju. 

 

Za chwilę będziemy witać brawami, 

które będą jednocześnie zachętą do zaciętej 

rywalizacji, wszystkie 25 reprezentacji. Ze 

swojej strony szczególnie serdecznie witam 

uczniów i opiekunów biorących po raz 

pierwszy udział w tym Turnieju. Gorąco 

witam reprezentantów siedmiu szkół, które 

pomyślnie przeszły przez eliminacje i są tu 

dziś razem z nami. Mam tu na myśli repre-

zentacje: 

 IV Liceum Ogólnokształcące w Ze-

spole Szkół Ogólnokształcących 

nr 5 w GDAŃSKU, 

 I Liceum Ogólnokształcące PUL 

w GOSTYNINIE, 

 Zespół Szkół Mechanicznych 

w POZNANIU, 

 Zespół Szkół nr 3 w PUŁAWACH, 

 Zespół Szkół nr 2 w WADOWI-

CACH, 

 Zespół Szkół Samochodowych i Li-

cealnych nr 2 w WARSZAWIE, 

 Zespół Szkół Rolnicze Centrum 

Kształcenia Ustawicznego w WOJ-

SŁAWICACH. 

 

Mam nadzieję, że wrażenia, jakich 

doświadczycie Państwo sprawią, że bę-

dziemy się spotykać regularnie na kolej-

nych edycjach Turnieju. 

Poza rywalizacją w poszczególnych 

konkurencjach, na uczestników czeka także 

inna atrakcja – miasteczko policyjne, 

w ramach którego zaplanowano pokaz 

sprawności słuchaczy i kadry, zatrzymania 

niebezpiecznych przestępców oraz prezen-

tację historii i osiągnięć Szkoły Policji 

w Pile. To wszystko już jutro zostanie za-

prezentowane na sąsiednim placu Staszica. 

 

Tegoroczny Turniej jeszcze tak na 

dobre się nie rozpoczął, a wyłonieni już 

zostali laureaci dodatkowej konkurencji - 

konkursu na plakat profilaktyczny pod ha-

słem „Bezpieczna Szkoła”. O jej wynikach 

poinformujemy Państwa na jutrzejszej ce-

remonii zakończenia Turnieju. 

 

Szanowni Państwo, dziękując za to, 

że z takim zapałem i życzliwością odpo-

wiedzieliście na naszą propozycję, którą 

jest ten Turniej, życzę wszystkim tu zgro-

madzonym udanej rywalizacji. Jestem 

przekonany, że doświadczenie, jakie wy-

niosą wszystkie startujące drużyny będzie 

procentowało w przyszłości. Ten Turniej, 

według mojej oceny, jest dobrym miejscem 

nie tylko na weryfikację, ale również na 

zdobywanie nowych doświadczeń, czego 

wszystkim tu zebranym życzę. 

 

Dziękuję za uwagę. 
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Rozmowa z nadinsp. Markiem Działoszyńskim - Komendantem Głównym Policji 

Turniej klas policyjnych odbywa się już 

po raz piąty pod patronatem Komendan-

ta Głównego Policji. Jakie znaczenie, 

według Pana, ma to ogólnopolskie przed-

sięwzięcie w promocji zasad bezpieczeń-

stwa wśród młodych ludzi? 

Turniej od lat przyczynia się do integracji 

młodzieży z klas „policyjnych” i wymiany 

dobrych praktyk, pomiędzy kierującymi 

szkołami, w których prowadzone są klasy 

o profilu policyjnym. Aby zostać zakwali-

fikowanym do Turnieju, drużyna musiała 

nadesłać plakat profilaktyczny, który brał 

udział w konkursie „Bezpieczna szkoła”. 

Także na teście wiedzy, który piszą uczest-

nicy Turnieju pojawia się wiele pytań doty-

czących bezpieczeństwa publicznego. Nie 

mówiąc już o konkurencji z testu umiejęt-

ności udzielania pierwszej pomocy przed-

medycznej. Przystępując do wspomnianych 

zadań młodzi ludzie musieli spędzić długie 

godziny, aby jak najlepiej przygotować się i 

zdobyć jak najwyższą liczbę punktów. Ale 

to wszystko będzie przydatne im przez całe 

życie. To wartości, które propaguje Turniej, 

takie jak kultura osobista, życzliwość i uka-

zywanie wzorców godnych naśladowania.  

 

Jak, Pańskim zdaniem, Turniej wpływa 

na wizerunek Policji? 

Nie wszyscy absolwenci klas o profilu poli-

cyjnym w przyszłości zasilą szeregi Policji. 

Zakładanie bowiem tego, że wszyscy ci 

młodzi ludzie trafią do służby w Policji jest 

nierealne. Ludzie ci, przyczynią się do po-

wstania jeszcze bardziej świadomego spo-

łeczeństwa obywatelskiego. To jest też 

uczenie pewnych rzeczy elementarnych, jak 

na przykład przystosowanie do życia we-

dług określonych norm, poczucia obywatel-

stwa, patriotyzmu, obowiązkowości, dys-

cypliny. Właśnie taka forma edukacji spo-

woduje, że ci ludzie będą chętniej wstępo-

wali do Policji czy innej formacji mundu-

rowej. 

Turniej propaguje tak szczytne idee jak 

bezpieczeństwo, zasady fair play, współ-

działanie i zaufanie do drugiej osoby. 

To wszystko jest ważne nie tylko w co-

dziennej policyjnej służbie, ale i w życiu 

codziennym. I właśnie te wartości najczę-

ściej kojarzą się z pracą Policji. 
  

Źródło: KGP 

 

Czy klasy „policyjne” są sposobem bu-

dowania bardziej świadomych decyzji 

o wstąpieniu do Policji? 

Dzięki „klasom policyjnym” młodzi ludzie 

mają okazję poznać pracę Policji „od kuch-

ni”. Zaznajomić się z przepisami prawa, 

prewencją, musztrą policyjną odkryć ta-

jemnice kryminalistyki, którą znają z wielu 

filmów i seriali. Mogą przekonać się, jaka 

jest różnica pomiędzy tym, co oglądają 

w telewizji, a rzeczywistością. To z pewno-

ścią pomoże im w wyborze przyszłej drogi 

życiowej, studiów i zaplanowania kariery. 

Na zajęcia w „klasach policyjnych” zapra-

szani są policjanci oraz funkcjonariusz in-

nych służb np. Straży Granicznej, Straży 

Więziennej, którzy opowiadają o codzien-

nej służbie, o tym jak to wygląda w rze-

czywistości. 
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Jakie korzyści krótko- i długoterminowe 

dla Policji wypływają z organizacji tego 

typu przedsięwzięć? 

Turniej jest promocją Policji oraz współ-

działania służb mundurowych (Policja, 

Straż Pożarna, Żandarmeria Wojskowa), 

o czym mieli okazję przekonać się wszyscy, 

którzy odwiedzili Miasteczko Policyjne 

organizowane w drugim dniu Turnieju. 

Podczas Turnieju organizowane jest spo-

tkanie dyrektorów, w czasie którego wy-

mieniają się cennymi radami, doświadcze-

niem dotyczącym klas „policyjnych”. 

A wśród młodzieży, na pewno mimo rywa-

lizacji, nawiążą się przyjaźnie, które prze-

trwają przez długie lata.  

  

Klasy „policyjne” przybliżają młodzieży 

pracę Policji i jej zadania – czy wobec 

tego rośnie świadomość prawna młodych 

pokoleń? 

Absolwenci klas „policyjnych” są bardziej 

świadomi pod względem prawnym niż ich 

koledzy. Świadomi są nie tylko swych 

praw, ale także obowiązków, zasad, które 

obowiązują. 

  

Co sądzi Pan Komendant o konkuren-

cjach wchodzących w skład Turnieju, czy 

pozwalają one na ocenę stopnia przygo-

towania przyszłych kandydatów do Policji? 

Młodzi ludzie przygotowując się do startu 

w Turnieju muszę przygotować się nie tyl-

ko pod względem fizycznym, ale też umy-

słowym. Turniejowe konkurencje zostały 

bardzo dobrze dopasowane pod tym wzglę-

dem. Jeśli później, taka osoba zdecyduje się 

na służbę w Policji, z  pewnością będzie jej 

łatwiej. Bo musimy pamiętać, że policjant 

musi nie tylko wykazywać się doskonałą 

formą fizyczną, ale też ogromną wiedzą 

teoretyczną (z czasem praktyczną) dotyczą-

cą tak wielu aspektów jak prawo, krymina-

listyka, broń palna, pomoc przedmedyczna, 

a turniejowe konkurencje to wszystko 

umożliwiają.  

 

Jak Pan Komendant ocenia poziom or-

ganizacji pilskiego Turnieju oraz poziom 

przygotowania uczestników? 

W tym roku miał miejsce już piąty, jubile-

uszowy Turniej i z roku na rok cieszy się on 

coraz większym zainteresowaniem.  

Do tegorocznej edycji zgłosiło się 48 szkół 

z całej Polski, zaistniała konieczność prze-

prowadzenia eliminacji i wybrania 25 naj-

lepszych. Wśród tegorocznych uczestni-

ków, aż 5 drużyn bierze w nim udział od 

samego początku. Ciągle chce im się wra-

cać do Piły, bo spotykają się z miłym przy-

jęciem, szansą sprawdzenia swojej wiedzy 

i umiejętności, a wszystko to pod okiem 

prawdziwych specjalistów w swojej dzie-

dzinie, funkcjonariuszy – wykładowców 

pilskiej Szkoły Policji – z długoletnim sta-

żem i pasją do tego co robią.  To świadczy 

nie tylko o zainteresowaniu, dobrej promo-

cji, ale też wysokim poziomie merytorycz-

nym przygotowywanych konkurencji.  

Sprawności organizacyjna jest poniekąd 

stałą cechą Policji, bo bez tych umiejętności 

realizowanie jakichkolwiek przedsięwzięć 

byłoby niemożliwe, właśnie służba w Poli-

cji polega m. in. na współdziałaniu. 
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Rozmowa z Zastępcą Komendanta Szkoły Policji w Pile, mł. insp. Piotrem Gacą - prze-

wodniczącym zespołu organizacyjnego Turnieju 

 

Piąta edycja turnieju 

za nami i pięć lat ze-

branych doświadczeń, 

jak wypadła jubile-

uszowa edycja? 
Dobrze. Po raz kolejny 

możemy spojrzeć na 

siebie z zadowoleniem 

i powiedzieć, że zrobi-

liśmy to bardzo fajnie. 

 

Niektóre grupy zaskoczyła strzelnica, 

nowe miejsce nowoczesny obiekt, dlacze-

go szkoła zdecydowała się na tę zmianę? 
Myślę, że jest to taki element, który powin-

niśmy rozwijać. Piła się rozwija pojawiają 

się nowe obiekty i my wykorzystaliśmy ten 

nowoczesny obiekt. Rozwijamy się jako 

szkoła, ale jesteśmy też elementem miasta, 

dlatego współpracując z prezydentem mia-

sta postanowiliśmy wykorzystać ten nowo-

czesny obiekt ośrodka strzeleckiego i zrobić 

tam jedną z konkurencji. 

 

Czy coś jeszcze planujemy z nowości? 
Na pewno chcemy utrzymać ten kierunek 

rozwoju, a na przyszły rok pozostawię tro-

chę niepewności. Myślę jednak, że tak, bo 

przyszły rok będzie rokiem specyficznym, 

będzie to rok 60-lecia szkoły i chcielibyśmy 

również to wykorzystać, a w pewien sposób 

może i połączyć. 

 

Współpraca miasta i szkoły dobrze 

wpływa na turniej, czy poza nim ta 

współpraca dobrze się układa? 
Tak. Myślę, że warto i trzeba to podkreślić, 

że jako szkoła jesteśmy częścią i elementem 

tego środowiska i warto podkreślić, że nie 

tylko z prezydentem dobrze układa nam się 

współpraca, ale również ze starostwem 

mamy dobre relacje. 

 

 

 

 

Z jakimi trudnościami organizatorzy 

spotkali się w tym roku? 
O trudnościach coraz mniej możemy mó-

wić, raczej możemy mówić o wyzwaniach. 

Bo w tym roku wyzwaniami było prowa-

dzenie konkurencji poza szkołą.  Dla moich 

ludzi to było tylko wyzwanie, nie trudność 

i bardzo dobrze sobie z tym poradzili. 

 

Również miasteczko policyjne po raz 

pierwszy zostało zorganizowane poza 

terenem szkoły i było ogólnodostępne. 
Tak. Myślę, że to bardzo dobry kierunek, 

odbyło się na placu Staszica, było dostępne 

dla każdego i odbiór był tylko pozytywny. 

W przyszłym roku zdecydowanie utrzyma-

my ten kierunek, aczkolwiek zastanawiamy 

się, czy miasteczko nie powinno odbyć się 

w dzień wolny, np. w sobotę, dzięki czemu 

mogłoby je odwiedzić więcej osób. 

 

Rozmawiając z Komendantem insp. Je-

rzym Powieckim mówiliśmy o ciągle ro-

snącym poziomie turnieju. 
Tak, tutaj w dwóch zakresach możemy 

o tym powiedzieć: po pierwsze te grupy są 

coraz lepsze - im dłużej trwa konkurs, tym 

lepiej drużyny przyjeżdżają przygotowane, 

coraz większa rywalizacja. To cieszy i war-

to tutaj zaznaczyć, że nie tylko w tym roku 

osiągane wyniki, ale też coraz większa licz-

ba drużyn zainteresowana jest udziałem 

w turnieju. W tym roku musieliśmy zrobić 

eliminacje. Zgodniej z regulaminem w tur-

nieju bierze udział 25 zespołów natomiast 

mieliśmy blisko 50 zgłoszeń, to bardzo du-

żo. Przeprowadziliśmy eliminacje krajowe, 

które odbywały się w naszej szkole, w Ko-

mendzie Głównej Policji i w Szkole Policji 

w Katowicach, więc warto o tym powie-

dzieć, że z roku na rok jest wyższy poziom 

i coraz to większe zainteresowanie. 
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Pojawiają się nowe drużyny, po raz 

pierwszy pojawiła się reprezentacja 

z Warszawy, Poznania, czyli duże ośrod-

ki miejskie. 
Tak duże ośrodki miejskie, ale nie tylko. 

Być może tych szkół w dużych aglomera-

cjach jest więcej, ale na turnieju były i do-

skonale sobie radziły również drużyny 

z mniejszych miejscowości. 

 

 

 

Czy to trudne wyzwanie przygotować tak 

dużą i różnorodną imprezę? 
Niemałe, całe szczęście, że posiadam nie-

złych ludzi i mogę zupełnie spokojnie do 

tego podchodzić, tak samo jak spokojnie 

myślę o przyszłorocznym turnieju. 

 

Więc czego życzyć na przyszły rok? 
Pogody, żebyśmy mogli jeszcze lepiej za-

prezentować to, co planujemy. 

 

 

Rozmawiał: Roman Rauhut 
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PRZEBIEG KONKURENCJI TURNIEJOWYCH 
 
 

TEST SPRAWNOŚCI FIZYCZNEJ (tor przeszkód) został przeprowadzony zgodnie z Decyzją 

nr 744 Komendanta Głównego Policji z dnia 15 października 2007 r. w sprawie wprowadze-

nia kryteriów oceny sprawności fizycznej osób ubiegających się o przyjęcie do służby w Poli-

cji (Dz. Urz. KGP nr 19, poz. 141). 

Wyniki testu sprawności fizycznej, w tym normy czasowe, przeliczane były na punkty 

jednakowo, zarówno dla kobiet, jak i mężczyzn (zgodnie z załącznikiem do ww. Decyzji. 

Każdy z zawodników pokonywał tor przeszkód w ramach testu sprawności fizycznej od-

dzielnie. Nie wykonanie prawidłowo każdego rzutu piłką lekarską skutkował odjęciem 3 

punktów. Przekroczenie limitu czasu skutkowało odjęciem 2 punktów za każdą przekroczoną 

sekundę (1:45,1 do 1:46,0). Nie wykonanie prawidłowo przewrotu w tył lub w przód skutko-

wał odjęciem 3 punktów. Umyślne popełnienie błędu technicznego powodowało dyskwalifi-

kacją i niezaliczenie testu sprawności fizycznej. 
 

 
 

Rozmowa z podinsp. Andrzejem Harendą – sędzią głównym konkurencji Test sprawno-

ści fizycznej 

 

Był Pan sędzią głów-

nym konkurencji Test 

sprawności fizycznej. 

Z roku na rok ta kon-

kurencja wzbudza 

coraz więcej emocji. 

W roku ubiegłym po 

raz pierwszy w historii 

turnieju osiągnięto 

wynik poniżej minuty, jak było w tym 

roku? 

Też pojawił się wynik poniżej minuty i do-

konał tego zresztą ten sam zawodnik, po-

prawiając swój życiowy rekord o trzy dzie-

siąte sekundy, natomiast spodziewałem się, 

że wyników takich będzie więcej, bo dru-

żyny bardzo dobrze przygotowują się do 

turnieju, jednak takich wyników już nie 

było. 

 

Czyżby więc była to jedna jedyna osoba 

tak dobrze przygotowana? 
Przygotowana i mająca do tego wyraźne 

predyspozycje. Z całej puli kilkudziesięciu 

startujących osób, kilkanaście można by 

wyróżnić, jako bardzo dobrze przygotowa-

nych sprawnościowo, poza tym spora liczba 

średniaków, ale również zwłaszcza wśród 

ekip pierwszy raz biorących udział w tur-

nieju była pewna liczba osób na przecięt-

nym poziomie żeby nie powiedzieć słabych. 

 

Walka jest jednak zacięta... 
Tak, tutaj widzimy zażartą rywalizację kil-

ku głównych ekip, np. z Katowic i z Piły. 

 

Rekordzista z Katowic Mateusz Szrama 

w tym roku był po raz ostatni, więc koń-

czy się jakaś dominacja. 
Jeden rekordzista odchodzi, a inni przycho-

dzą. 

 

Ale to chyba dobrze? Jest ciągła rotacja, 

ciągła walka o laury? 
Niby tak, ale patrząc na to z perspektywy, 

to turniej miał być taką formą zabawy 

i rozrywki, a staje się powoli bardzo dużą, 

poważną i prestiżową imprezą, ważnym 

punktem w kalendarzu imprez szkół. 

Z rozmów z niektórymi uczestnikami 

wiem, że bardzo dużo czasu i pracy wkłada-

ją w przygotowania. 

 

To chyba dobrze? 
Pod warunkiem, że nie są zaniedbywane 

inne punkty programu szkolenia takie jak 

chociażby przygotowanie do matury. 
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Z tego co słyszałem od przedstawicieli 

szkół, uczestnictwo jest wynikiem selekcji 

i to osoby posiadające jakieś predyspozy-

cje wybierane są do drużyn 
Miło jest obserwować osoby sprawne fi-

zycznie, tym bardziej, że patrzymy na nich 

jako na przyszłych kandydatów na policjan-

tów. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut 

 

 

Tabela 2. Klasyfikacja drużynowa i punktacja indywidualna w konkurencji Test sprawności 

fizycznej. 

Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

1 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 4 w MALBORKU 

154 

Zawodnik Liczba punktów 

Agata BERINGER 35 

Sebastian FILBRANDT 39 

Paweł GŁOWACKI 40 

Karol JANCZEWSKI 40 

2 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 im. Komisji Edu-

kacji Narodowej w PILE 

149 

Zawodnik Liczba punktów 

Daria WILK 32 

Marcin ŁĄCZKOWSKI 40 

Patryk BYSTREK 38 

Dariusz ZENFT 39 

3 

XIV Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Elek-

trycznych i Ogólnokształcących im. mjr. Henryka Su-

charskiego w KATOWICACH 

147 
Zawodnik Liczba punktów 

Daniel GAWLAK 39 

Monika CMOCZEK 35 

Mateusz SZRAMA 40 

Aleksandra DRAPACZ 33 

4 

Zespół Szkół nr 3 im. Marii Dąbrowskiej  

w PUŁAWACH 

147 

Zawodnik Liczba punktów 

Marzena KONIARZ 32 

Damian KRÓL  37 

Michał CZERSKI 39 

Kamil PAWLONKA 39 

5 

Zespół Szkół Ogólnokształcących i Zawodowych  

im. Jana Pawła II w GROMNIKU 

143 

Zawodnik Liczba punktów 

Weronika SKOWRONEK 31 

Daniel ROJEK 36 

Jarosław WOJKOWSKI 36 

Maciej FRYCZEK 40 
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Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

6 

XV Liceum Ogólnokształcące im. rtm. Witolda Pileckie-

go w KATOWICACH 

135 

Zawodnik Liczba punktów 

Justyna CZACHOROWSKA 30 

Mateusz MENDRYS 36 

Marcin STRYCHOWSKI 37 

Adrian SZYMAŃSKI 32 

7 

Zespół Szkół w JABŁONOWIE POMORSKIM 

132 

Zawodnik Liczba punktów 

Sylwia KAMIŃSKA 18 

Paweł PIOTROWSKI 40 

Tomasz KUPSKI 38 

Michał WITKOWSKI  36 

8 

I Liceum Ogólnokształcące PUL im. Bohaterów Gostyni-

na w GOSTYNINIE 

131 

Zawodnik Liczba punktów 

Katarzyna BRASZKIEWICZ 28 

Adrian GADOMSKI 33 

Hubert KOWALSKI 37 

Robert KONARSKI 33 

9 

Zespół Szkół we WRONIU 

129 

Zawodnik Liczba punktów 

Mateusz DZIARSKI 39 

Elwira PLEWA 23 

Patryk LEŚNIEWSKI 31 

Mateusz JANUSZEWSKI 36 

10 

Zespół Szkół Samochodowych i Licealnych nr 2  

w WARSZAWIE 

127 

Zawodnik Liczba punktów 

Daniel KOBYLAŃSKI 35 

Michał ZIĘTEK  37 

Martyna BORKOWSKA 19 

Adrian ADAMSKI 36 

10 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych w DRZEWICY 

127 

Zawodnik Liczba punktów 

Aleksandra BIŃKOWSKA 23 

Małgorzata KARKOWSKA 32 

Mateusz SOBOLEWSKI 38 

Filip WOŹNIAK 34 

10 

Zespół Szkół Technicznych im. Stanisława Lema  

w SKWIERZYNIE 

127 

Zawodnik Liczba punktów 

Jolanta SZYDEŁKO 22 

Filip PĘCHERZEWSKI 36 

Patryk BUJALSKI 34 

Arkadiusz SZTOBAN 37 
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Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

13 

Zespół Szkół w WIELISZEWIE Liceum Ogólnokształcą-

ce w KOMORNICY 

119 

Zawodnik Liczba punktów 

Wiktor SZYMAŃSKI 34 

Milena BERG 15 

Damian KRASNIEWSKI 33 

Eryk MONIŃSKI 37 

14 

VII Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Ogólno-

kształcących nr 3 w LEGNICY 

118 

Zawodnik Liczba punktów 

Karolina ZYCH 23 

Maciej KOZYRSKI 30 

Marcin NOGA 29 

Patryk SKOWROŃSKI 36 

14 

Szkoły im. I. J. Paderewskiego prowadzone  

przez Edukację Lubasz w LUBASZU 

118 

Zawodnik Liczba punktów 

Martyna ŚWIDERSKA 14 

Mateusz DOBRY 32 

Ronald NOWAK 36 

Przemysław PODOLSKI 36 

16 

III Liceum Ogólnokształcące im. Zbigniewa Herberta  

w Zespole Szkół nr 3 w ŻORACH 

116 

Zawodnik Liczba punktów 

Maria WORYNA 28 

Katarzyna PRZESDZINK 31 

Tomasz SKROBISZ 29 

Klaudia GORASDZA 28 

16 

Zespół Szkół im. Oskara Langego w BIAŁYM BORZE 

116 

Zawodnik Liczba punktów 

Anna CHAŁASIEWICZ 27 

Alicja POPŁAWSKA 24 

Marcin KAKAO 37 

Tomasz MINKO 28 

16 

Zespół Szkół Rolnicze Centrum Kształcenia Ustawiczne-

go w WOJSŁAWICACH 

116 

Zawodnik Liczba punktów 

Jakub KARPIŃSKI 31 

Patryk JASIŃSKI 32 

Kamil RYGAS 38 

Julita ZIENTARA 15 
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Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

19 

Zespół Szkół Mechanicznych im. Komisji Edukacji Na-

rodowej w POZNANIU 

109 

Zawodnik Liczba punktów 

Kinga OLEJNICZAK 15 

Adrianna SOBKOWIAK 29 

Oskar SZKARADKIEWICZ 33 

Sandro MARCINIAK 32 

20 

Zespół Szkół Gospodarki Żywnościowej im. Macieja 

Rataja w GOŚCINIE 

104 

Zawodnik Liczba punktów 

Edyta MŁYNARSKA 16 

Karolina KUCZYŃSKA 23 

Jakub POCZOBUT 34 

Michał MADEJ 31 

21 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych im. prof. Jana Radom-

skiego w TYCHOWIE 

102 

Zawodnik Liczba punktów 

Karolina KOZIEŁ 20 

Karolina WASYŁYSZYN 17 

Magdalena PARZNIEWSKA 28 

Damian JAGIELSKI 37 

22 

Zespół Szkół nr 2 im. Ks. St. Staszica w WADOWI-

CACH 

100 

Zawodnik Liczba punktów 

Justyna FIGURA 24 

Paulina SCHABOWICZ 13 

Paweł DĘBIŃSKI 29 

Grzegorz DYRGA 34 

22 

Zespół Szkół Technicznych w ELBLĄGU 

100 

Zawodnik Liczba punktów 

Marcin BARANOWSKI 32 

Joanna PAKUŁA 6 

Sebastian WESOŁOWSKI 30 

Patryk JAŚKIELEWICZ 32 

24 

Prywatny Zespół Szkół w CZARNKOWIE 

84 

Zawodnik Liczba punktów 

Agata STOCHAJ 14 

Jacek PIOTROWSKI 0 

Mateusz STOCHAJ 34 

Patryk WARGIN 36 

 

 

 

 



 21 

Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

25 

IV Liceum Ogólnokształcące im. Marynarzy Wojsk 

Ochrony Pogranicza w Zespole Szkół Ogólnokształcą-

cych nr 5 w GDAŃSKU 

64 
Zawodnik Liczba punktów 

Michał GRUŻALSKI 23 

Aleksandra ZAJĄCZKOWSKA 0 

Sylwia SEMENIUK 7 

Mikołaj KRASAKIEWICZ 34 

 

 

Punktacja indywidualna: 

1. Mateusz SZRAMA – czas: 0.59,29 

2. Marcin ŁĄCZKOWSKI – czas: 1.02,98 

3. Maciej FRYCZEK – czas: 1.04,09 

 

Najlepsze miejsce wśród dziewcząt zajęła: 

Agata BERINGER – czas: 1.15,73 
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Rozmowa z Waldemarem Danielikiem - dyrektorem Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych 

w Drzewicy 

 

To wasz pierwszy start 

w turnieju? 
Nie, przyjechaliśmy tu 

po raz drugi w składzie: 

dwie dziewczyny i 

dwóch chłopców, w 

zeszłym roku był to 

skład 3+1, czyli trzech 

chłopców i jedna 

dziewczyna. 

 

Jak poszło w ubiegłym roku? 
Poszło słabo, zajęliśmy 18. lub 19.  miejsce 

z tego względu, że nasza reprezentantka 

zasłabła na torze i go nie ukończyła, więc 

na samym starcie mieliśmy już 40 punktów 

mniej. Później przy tak wyrównanym po-

ziomie bardzo trudno było te punkty nad-

gonić, okazało się to niemożliwe i w kon-

sekwencji takie odległe miejsce. 

 

Zawsze można powiedzieć, że był to 

zwiad bojem. 
Tak, była to razwietka bojem, teraz przyje-

chaliśmy bogatsi o tamte doświadczenia 

i myślę, że uda się wynik poprawić. Trzeba 

jednak zauważyć, że przyjechały tu drużyny 

najlepsze, które przeszły eliminacje. 

 

Wy także przeszliście eliminacje. 
Zgadza się, ale są tu silne drużyny i już po 

pierwszych konkurencjach widać, że różni-

ce są bardzo niewielkie. 

 

Nie macie przynajmniej presji utrzyma-

nia wyniku. 
Jesteśmy realistami i cały czas przyjeżdża-

my tu się uczyć i staramy się dorównywać 

do najlepszych. My jesteśmy szkołą sto-

sunkowo niewielką i te możliwości perso-

nalne, kadrowe też są mniejsze i nie mamy 

możliwości jak inne szkoły wybierania 

z rzeszy uczniów. 

 

Ale wola walki w Was jest niezłomna. 
Jest niezłomna, ale konkurencje są bardzo 

różne i trudno wybrać ucznia, który byłby 

tak wszechstronny i utrzymywałby przy-

zwoity poziom w ratownictwie, strzelaniu, 

testach wiedzy i sprawnościowym. 

 

Ale tacy są policjanci, muszą być spraw-

ni, znać prawo i procedury umieć strze-

lać i udzielić pierwszej pomocy 
Zgadza się, ale żeby tu móc powalczyć 

trzeba mieć czas około 1,05 minuty, a żeby 

dostać się do Policji wystarczy 1,45 minuty. 

 

Czyli konkurencja jest duża? 
Tak, poziom jest niezwykle wysoki i ob-

serwując wyniki z poprzednich lat widać, 

że z roku na rok drużyny przybywają coraz 

lepiej przygotowane i coraz trudniej jest się 

przebić o to jedno, dwa miejsca do przodu. 

 

Ale możliwości mogą iść do pewnego po-

ziomu... 
Tak, możliwości fizyczne ludzi są ograni-

czone, ale na pewno wszyscy będą się stara-

li osiągnąć maksymalny poziom. 

 

Czy któryś z tegorocznych uczestników 

był w ubiegłym roku? 
Nie, to jest zupełnie nowa drużyna, to zna-

czy w ubiegłym roku byłem ja, ale drużyna 

jest nowa. Ubiegłoroczna drużyna w tym 

roku pisała maturę i jak doświadczenie uczy 

tacy uczniowie są bardziej skoncentrowani 

na swoim dorosłym życiu i od szkoły już 

niczego nie oczekują, więc trudno jest też 

ich zmotywować. W tym roku są dwie 

dziewczyny z klasy pierwszej i dwóch 

chłopców z klasy drugiej, więc jest to zu-

pełnie nowy skład. 

 

Który w przyszłym roku może przyje-

chać po medal? 
Tak, który w przyszłym roku może przyje-

chać po medal, nabiorą doświadczenia, zo-

baczą jak to wygląda. Teraz dla nich to 

wszystko jest nowe. Jechaliśmy tu ponad 

siedem godzin, ponad 400 kilometrów, 

a więc jest zmęczenie, mimo to wszystko 

ich ciekawi, budynek, otoczenie budownic-
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two odmienne od tego gdzie my mieszka-

my. Myślę, że jak się obeznają bardziej 

z otoczeniem, to w przyszłym roku będzie 

im łatwiej. 

 

I będą się bardziej mogli skoncentrować 

na turnieju. 
Tak, skoncentrują się na dyscyplinach, a nie 

na innych bodźcach. 

 

Czy jakieś inne trudności wystąpiły? 
Głównie to jest pokazywanie uczniom ce-

lów i motywowanie. Trzeba im pokazać, 

co jest celem, po co tu przyjechali, zwłasz-

cza uczniom pierwszej klasy, którzy trafiają 

z gimnazjum do liceum i mają mało sprecy-

zowane plany na przyszłość. Wobec tego 

zdarza się, że kwestionują coś. Trzeba im 

pomagać, pokazywać, ukierunkowywać. 

 

Wpajać dyscyplinę 
Wpajać dyscyplinę, bo wielkim zaskocze-

niem dla uczniów jest to, że mieszkają 

w koszarach i nie wszystko jest tu wolno, 

nie wolno opuszczać koszar, nie można 

w nocy chodzić po mieście. 

 

To są doświadczenia osób, które nie mia-

ły doświadczenia z mundurem. Czy są 

już jakieś plany na przyszły rok? 
Mamy plany, choć jesteśmy świadomi, 

że skoro w tym roku po raz pierwszy były 

kwalifikacje, to drużyny, które w tym roku 

odpadły głodne sukcesu przyłożą więcej 

starań, by tu przyjechać. 

 

I znowu konkurencja już w eliminacjach 
Tak, znowu konkurencja, na której 

w pierwszym rzędzie będziemy się musieli 

skoncentrować, bo ona daje nam przepustkę 

do dalszego startu. 

 

Więc do zobaczenia w przyszłym roku 
Oby. Dziękuję w imieniu swoim i szkoły 

 

Rozmawiał Roman Rauhut

 

 

 

Rozmowa z Mariuszem Markiem - kierownikiem Zespół Szkół nr 3 im. Marii Dąbrow-

skiej w Puławach oraz Damianem Królem - członkiem drużyny 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Jesteście w Pile po raz pierwszy. Jakie 

wrażenia? 
Udało nam się w tym roku zakwalifikować 

do turnieju. Wrażenia bardzo pozytywne. 

Patrząc i porównując z innymi, mam wra-

żenie, że jest to najlepiej przygotowany 

turniej w kraju. Bardzo dobra organizacja 

pod względem technicznym, czyli sędzio-

wania i całego przygotowania logistyczne-

go, za co wielkie pochwały. 

 

Jesteście po konkurencji sportowej. Jaki 

wynik? 
D.K.: Uzyskałem 1,12 - jest to mój życiowy 

wynik, tak że jestem bardzo zadowolony. 

 

Gratulacje, a słyszałeś, jaki rekord padł 

w ubiegłym roku? 
Tak słyszałem, poniżej minuty. 

 

Czyli jest cel, do którego można dążyć. 
Dokładnie, lubię sobie wysoko stawiać po-

przeczkę, więc będę do tego dążył. 

 

Jaki jest skład drużyny? 
Trzech chłopców i jedna dziewczyna, 

dwóch uczniów klasy pierwszej, jeden 

z klasy drugiej i dziewczyna z klasy trze-

ciej. Wszyscy są przygotowani podobnie, 

na wyrównanym poziomie. Właśnie zakoń-

czyliśmy bieg jako szósta z drużyn i mamy 

najlepszy czas. 
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Gratulacje! 
Na razie za wcześnie. 

 

A inne konkurencje? 
Po strzelaniu pierwsze miejsce drużynowo 

i Damian bije się o pierwsze miejsce indy-

widualnie, bo tam setne będą decydowały. 

 

Jesteście po raz pierwszy i już walczycie 

o miejsca na podium? 
Postawiliśmy sobie za zadanie znalezienie 

się w pierwszej dziesiątce. 

 

Damian, to Ty bijesz się o pierwsze miej-

sce indywidualne w strzelaniu, jaki mia-

łeś wynik? 
39 na 40 punktów. Mam pierwsze albo dru-

gie miejsce. Tam decydują dziesiąte ułamki 

punktów. Jestem pełen optymizmu, że uda 

się odnieść to zwycięstwo. 

 

A jak przygotowanie do testu wiedzy? 
Dość dobrze, bo nasza szkoła przechodziła 

eliminacje, więc jesteśmy przygotowani. 

 

Opiekun jest dumny? 
Jasne, że jestem dumny, bo są to nietypowe 

zawody, pierwszy raz bierzemy udział 

i szczerze mówiąc trochę na przeszpiegi 

tutaj przyjechaliśmy. W przyszłym roku już 

będziemy wiedzieli, o co chodzi i ten wynik 

będzie trochę lepszy. Już wiemy, jakie błę-

dy techniczne popełniliśmy i na co trzeba 

będzie zwrócić uwagę, żeby te czasy 

wszystkie poprawić. 

 

Macie tylko jedną tegoroczna matu-

rzystkę, więc pozostali przyjadą w przy-

szłym roku? 
No tak, do ostatniej chwili nie było wiado-

mo, kto pojedzie, bo do turnieju przygoto-

wywało się sześć osób, więc był dylemat, 

kto jedzie, a kto zostaje. 

 

Silny zespół i trzeba wybierać? 
Tak się złożyło, że mieliśmy w wojewódz-

twie trzy poważne konkursy w tym czasie 

w przeciągu trzech tygodni. Ten jest trzeci 

nasz pod rząd w przeciągu dwóch tygodni. 

Co to były za konkursy? 
Pierwszy konkurs był organizowany przez 

Ligę Akademicką Katolickiego Uniwersy-

tetu Lubelskiego o zasięgu kilku woje-

wództw i nazywa się „KULArmia”, drugi 

to „Sprawni jak żołnierze”, eliminacje wo-

jewódzkie do zawodów centralnych. 

 

Jak poszły? 
„Sprawni jak żołnierze” wygrany, „KU-

LArmia” wygrana. 

 

Więc przyjechaliście po trzeci sukces? 
Zobaczymy. 

 

Jak długo w waszej szkole jest klasa „po-

licyjna” i czy wcześniej myśleliście o na-

szym turnieju. 
Nie, ja całkiem przypadkowo się w tym 

roku dowiedziałem, że jest taki konkurs 

w Pile organizowany i to chyba dzięki pań-

stwu, bo wysłaliście do różnych instytucji 

informację i całkiem przypadkiem ta infor-

macja do mnie trafiła i zaczęliśmy się przy-

gotowywać od września do tych zawodów, 

a tak intensywnie od początku roku kalen-

darzowego. 

 

Czyli co najmniej pół roku ciężkiej pracy 

włożyliście w to? 
Uczeń: Tak, wierzymy, że ciężka praca da 

efekty jak nie w tym roku, to w następnym 

i nie będzie to czas stracony, bo będzie pro-

centowało. 

 

Jak oceniacie inne drużyny, konkurencję. 
Robią na nas spore wrażenie, bo jesteśmy 

tu po raz pierwszy, ale jak będziemy tu za 

rok, to nowy uczestnik będzie czuł to samo 

co my teraz. 

 

Lekką dumę słyszę w głosie. 
Dumę może nie, ale duże przekonanie 

i pewność siebie tak, bo myślę, że bez pew-

ności siebie tego turnieju nie da się wygrać 

ani osiągnąć wysokiego wyniku. 

 

 

Rozmawiał Roman Rauhut
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TEST UMIEJĘTNOŚCI W ZAKRESIE UDZIELANIA PIERWSZEJ POMOCY PRZEDMEDYCZNEJ 
przeprowadzony został w formie zadania praktycznego wykonywanego przez drużynę składa-

jącą się z trzech zawodników. 

Wykonanie zadania polegało na zastosowaniu umiejętności ratowania życia człowieka w 

sytuacjach symulowanych. W zależności od charakteru zdarzenia (wylosowanego), ocenie 

podlegały następujące umiejętności: opatrywanie ran, tamowanie krwotoków; unieruchamia-

nie urazów kostno-stawowych; czynności ratownicze przy urazie kręgosłupa; czynności ra-

townicze w oparzeniach termicznych i chemicznych; działania przeciwwstrząsowe; zastoso-

wanie elementów „łańcucha ratunkowego” na miejscu zdarzenia; czynności ratownicze w 

sytuacji utonięć. 

Ponadto, w każdym zestawie obowiązkowo znajdowały się czynności resuscytacji krąże-

niowo-oddechowej. 
 

 

Rozmowa z podkom. Radosławem Spychalskim – sędzią głównym konkurencji Test 

umiejętności w zakresie udzielania pierwszej pomocy przedmedycznej 

 

Był Pan w tym roku 

sędzią głównym dys-

cypliny Pierwsza po-

moc przedmedyczna, 

czy były jakieś zmia-

ny, nowości? 
Nie, staramy się robić 

tak samo z roku na rok, 

żeby to wyglądało po-

dobnie. Generalnie założenie jest to samo 

tylko scenki się zmieniają. Jedyne, co się 

zmienia to z roku na rok jest wyższy po-

ziom uczestników. 

 

Startujący obawiają się jakichś trudnych 

scenek. Czy są to obawy uzasadnione? 
Jeżeli ktoś jest przygotowany, to żadna 

scenka nie będzie dla niego trudna, jeśli 

jednak jest nieprzygotowany, to może się 

obawiać. 

 

Uczestnicy wspominali obawy dotyczące 

katastrof, wypadków komunikacyjnych, 

np. wypadku autobusowego. 
W naszych warunkach na dzień dzisiejszy 

jest to nie do przeprowadzenia, bo bierze w 

tym udział tylko dwóch uczestników, więc 

zrobienie założenia wypadku masowego nie 

miałoby sensu. 

 

Czyli katastrof lotniczych też nie będzie? 
Na pewno nie. 

 

Jednak jedną z grup wchodzących na 

salę zaskoczył widok motocykla leżącego 

na środku sali? 
Tak, było takie założenie wypadku motocy-

klowego i motocykl leżał. 

 

Samochodów na razie nie przewracacie? 
Nie, na razie nie, za dużo kłopotów z tym. 

 

Ale jest to do zrobienia? 
Trudno byłoby wnieść go na górę, trzeba 

byłoby rozkręcić i złożyć, chyba że zrobi-

my to na zewnątrz budynku. Może w przy-

szłości. 

 

Czyli plany na zmiany są? 
Zobaczymy, może w przyszłym roku, może 

za dwa lata. 

 

Coś jeszcze planujecie? 
Na pewno będą jakieś nowe, inne i ciekawe 

scenki. 

 

Czyli nudy nie będzie? 
Nie, zawsze będzie coś nowego. 

 

I zawsze będzie stres przed wejściem na 

salę? 
Stres musi być, bo mobilizuje do działania. 
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Ale w kolejce przed wejściem stres jest 

obezwładniający i obawy, że czegoś za-

pomnimy, że kolejność pomylimy itd. 

Tak jest zawsze? 

W większości przypadków. Są to ludzie 

młodzi, którzy nie mają jeszcze tego do-

świadczenia, nie mieli styczności z praw-

dziwymi wypadkami i to wychodzi. Stres 

się zawsze będzie pojawiał. 

 

A co można powiedzieć o ratownikach, 

którzy długo pracują w zawodzie? 

Oni uodporniają się, widzą dużo rzeczy, 

nabierają doświadczenia i im to przychodzi 

łatwiej, ale jeśli ktoś popada w rutynę i robi 

to standardowo, tak samo podchodzi do 

każdej sytuacji, to robi to źle, bo każda sy-

tuacja jest inna. 

 

Więc życzmy uczestnikom braku rutyny, 

wiedzy i...? 
I żeby nie musieli tego wykorzystywać 

w realnych sytuacjach. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut

 

 

Tabela 3. Klasyfikacja drużynowa w konkurencji Test umiejętności w zakresie udzielania 

pierwszej pomocy przedmedycznej. 

Miejsce Drużyna 
Suma punktów 

drużyny 

1 Zespół Szkół Technicznych w ELBLĄGU 65 

2 

XIV Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Elek-

trycznych i Ogólnokształcących im. mjr. Henryka Suchar-

skiego w KATOWICACH 

65 

3 
Zespół Szkół Samochodowych i Licealnych nr 2  

w WARSZAWIE 
65 

4 
Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 im. Komisji Edu-

kacji Narodowej w PILE 
65 

5 
Zespół Szkół Ogólnokształcących i Zawodowych im. Jana 

Pawła II w GROMNIKU 
60 

5 
XV Liceum Ogólnokształcące im. rtm. Witolda Pileckiego  

w KATOWICACH 
60 

5 Zespół Szkół w JABŁONOWIE POMORSKIM 60 

5 
Zespół Szkół Mechanicznych im. Komisji Edukacji Naro-

dowej w POZNANIU 
60 

9 Prywatny Zespół Szkół w CZARNKOWIE 55 

9 Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 4 w MALBORKU 55 

9 
Szkoły im. I. J. Paderewskiego prowadzone przez Eduka-

cję Lubasz w LUBASZU 
55 

9 
 Zespół Szkół Technicznych im. Stanisława Lema  

w SKWIERZYNIE 
55 

9 
Zespół Szkół Rolnicze Centrum Kształcenia Ustawicznego  

w WOJSŁAWICACH 
55 

14 
Zespół Szkół Gospodarki Żywnościowej im. Macieja Rata-

ja w GOŚCINIE 
50 

14 Zespół Szkół nr 3 im. Marii Dąbrowskiej w PUŁAWACH 50 

14 
VII Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Ogólno-

kształcących nr 3 w LEGNICY 
50 

14 
Zespół Szkół w WIELISZEWIE Liceum Ogólnokształcące  

w KOMORNICY 
50 
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14 
III Liceum Ogólnokształcące im. Zbigniewa Herberta  

w Zespole Szkół nr 3 w ŻORACH 
50 

14 Zespół Szkół we WRONIU 50 

14 
Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych im. prof. Jana Radom-

skiego w TYCHOWIE 
50 

14 Zespół Szkół im. Oskara Langego w BIAŁYM BORZE 50 

14 Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych w DRZEWICY 50 

23 

IV Liceum Ogólnokształcące im. Marynarzy Wojsk 

Ochrony Pogranicza w Zespole Szkół Ogólnokształcących 

nr 5 w GDAŃSKU 

40 

24 
I Liceum Ogólnokształcące PUL im. Bohaterów Gostynina  

w GOSTYNINIE 
35 

25 Zespół Szkół nr 2 im. Ks. St. Staszica w WADOWICACH 30 

 

Tabela 4. Wyniki dogrywki o I, II i III miejsce w konkurencji Test umiejętności w zakresie 

udzielania pierwszej pomocy przedmedycznej. 

Miejsce Szkoła - Zawodnicy 
Liczba  

punktów z testu 
Razem 

1 

Zespół Szkół Technicznych w ELBLĄGU 

Joanna PAKUŁA 18 
35 Sebastian WESOŁOWSKI 17 

2 

XIV Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Elektrycznych i Ogólno-

kształcących im. mjr. Henryka Sucharskiego w KATOWICACH 

Mateusz SZRAMA 13 
29 Aleksandra DRAPACZ 16 

3 

Zespół Szkół Samochodowych i Licealnych nr 2 w WARSZAWIE 

Daniel KOBYLAŃSKI 13 
28 

Michał ZIĘTEK  15 

4 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 im. Komisji Edukacji Narodowej  

w PILE 

Marcin ŁĄCZKOWSKI 13 
23 Dariusz ZENFT 10 
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Rozmowa z Dorotą Sobczak - kierownikiem drużyny Zespołu Szkół Mechanicznych im. 

Komisji Edukacji Narodowej w Poznaniu 

 

Jest to Wasz debiut w turnieju, od kiedy 

w waszej szkole działa klasa o profilu 

policyjnym? 
Tak, jesteśmy pierwszy raz w Pile,  

a w ubiegłym roku naszą szkołę opuściła 

pierwsza klasa „policyjna” i w tym roku 

mogliśmy po raz pierwszy uczestniczyć 

w tym turnieju. 

 

 
 

W tym roku po raz pierwszy były do 

turnieju eliminacje, więc skoro je prze-

szliście, to musieliście reprezentować wy-

soki poziom. 
Tak, bardzo zadowalający. Było nawet dość 

wysoko i nie spodziewaliśmy się, że tak 

dobrze nam pójdzie, więc liczymy, że 

w kolejnym teście uczniowie sobie też po-

radzą i będzie sukces. 

 

Czego obawiacie się najbardziej? 
Młodzież jest zestresowana, są już po 

pierwszych konkurencjach i sądzę, że naj-

bardziej testu sprawnościowego. 

 

Jak poszła pierwsza pomoc? 
Młodzież ma lekki niedosyt, że parę ele-

mentów nie wyszło, ale generalnie jest do-

brze. 

 

To chyba zawsze tak jest? 

Tak, każdy by chciał więcej i lepiej. 

 

Pierwszy pobyt w murach szkoły Policji, 

jakie wrażenia? 
Bardzo pozytywne, również przyjęcie ze 

strony organizatorów. 

 

Coś was zaskoczyło? 
Nie. Uczniowie są zadowoleni, że mieszka-

ją koło innych drużyn i mają bezpośredni 

kontakt, mogą sobie wymienić uwagi, do-

świadczenia, porozmawiać ze słuchaczami 

szkoły i dowiedzieć, jakie są tutaj warunki, 

czy ciężka jest nauka w szkole i pewnie te 

informacje wykorzystają w przyszłości. 

 

Słuchaczami szkoły jest wielu poznania-

ków, czy spotkała Pani kogoś z Pozna-

nia? 
Tak, Pana. A tak na poważnie to oczywiście 

mamy kontakt z absolwentami, ale w chwili 

obecnej nie jestem w stanie powiedzieć, ile 

osób wstąpiło do służb mundurowych, ale 

wiem, że pewna liczba tegorocznych ab-

solwentów chce złożyć dokumenty, żeby 

się dostać. 

 

Jakie problemy napotykacie w trakcie 

nauki, jakie kontakty macie z Policją? 
Współpracujemy z Komendą Miejską Poli-

cji w Poznaniu, tak że zajęcia się odbywają 

i uczniowie mają comiesięczne zajęcia 

z przedstawicielami Policji i młodzież może 

korzystać z ich wiedzy, zajęcia strzeleckie 

odbywają się na strzelnicach, a nawet wy-

jeżdżają na poligony do Drawska Pomor-

skiego. 

 

Czyli zajęcia w klasie „policyjnej” są cie-

kawe? 
Są bardzo ciekawe, dlatego młodzież bar-

dzo chętnie przychodzi do naszej szkoły do 

klas „policyjnych” i nigdy nie narzekamy 

na brak zainteresowania, a wręcz przeciw-

nie, możemy wybierać kandydatów. 

 

Więc jest nadzieja, że przynajmniej część 

z nich trafi do Policji i innych służb 

mundurowych? 
Mam nadzieję, że nasza szkoła umożliwi im 

start do tej wymarzonej pracy, jaką jest pra-

ca w Policji. 
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Jak oceniacie inne szkoły, czyli konku-

rencję do podium? 
Młodzież mówi, że są tu osoby niesamowi-

cie przygotowane do tego konkursu, pod-

chodzą kolejny raz, widać to zresztą po 

zaangażowaniu i zajmą na pewno lepsze 

miejsca, ale nie poddajemy się i walczymy 

do końca. 

 

Turniej jest też takim forum wymiany 

doświadczeń i praktyk między szkołami, 

to jest kolejna korzyść. 
Tak, rozmawiałam już z przedstawicielami 

innych szkół jak u nich wyglądają zajęcia, 

czy jakieś zajęcia cykliczne się odbywają, 

czy chociażby fakt, że niektóre klasy „poli-

cyjne” mają też swoje stroje i różny prze-

krój mundurów. Każda szkoła ma inne 

i inne zasady obowiązują, bo u nas trzy razy 

w tygodniu mają obowiązek przychodzić 

w mundurach, w innych dwa lub jeden 

dzień, no i doświadczenia na temat zajęć, 

wymieniamy uwagi. 

 

Czego życzyć, żeby nie zapeszyć? 
Powodzenia, sukcesu i żebyśmy tu przyje-

chali za rok. 

 

Czyli do zobaczenia. 
Do zobaczenia. 
 

Rozmawiał Roman Rauhut

 

 

 

Rozmowa z Mateuszem Szramą - członkiem drużyny reprezentującej XIV Liceum 

Ogólnokształcące w Zespole Szkół Elektrycznych i Ogólnokształcących im. mjr. Henry-

ka Sucharskiego w Katowicach 

 

W ubiegłym roku 

pobiłeś rekord toru 

schodząc poniżej 

minuty, czy w tym 

roku zamierzasz 

pobić swój rekord? 
Mam nadzieję, że mi 

się uda. 

 

Który raz jesteś na turnieju w Pile? 
Trzeci. 

 

Osiągałeś takie czasy trenując do turnie-

ju? 

Mniej więcej, troszeczkę były gorsze. 

 

To znaczy? 
Minuta dwie sekundy najlepszy, ale to 

w szkole, a tam mamy inne warunki. 

 

Czyli jesteś zdeterminowany poprawić 

ten czas? 
Postaram się. 

 

Jesteś po raz trzeci, czyli jako jeden 

z niewielu możesz porównać kilka kolej-

nych edycji, czy zauważyłeś jakieś różni-

ce, zmiany, trendy? 
Poziom jest ciągle wyższy, konkurencje są 

trudniejsze, pierwsza pomoc na przykład 

dzisiaj mnie zaskoczyła. 

 

A co tak zaskakującego było na pierw-

szej pomocy? 
Nie przygotowałem się na taką scenkę, jaka 

była. 

 

A co było? 
Wypadek motocyklowy. 

 

Niektórzy uczestnicy obawiali się kata-

strofy lotniczej. 
Też tak było, koleżanka właśnie bała się 

o to, ale nie było na szczęście. 

 

Trzeci rok uczestnictwa, czyli jesteś ma-

turzystą? 
Tak, już po na szczęście. 

 

Jak poszło? 
Na razie w porządku, zobaczymy jak przyj-

dą wyniki egzaminów pisemnych. 
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Nie kolidowała Ci nauka do matury 

i turnieju? 
Nie, bo matura była 16 maja, a dzisiaj do-

piero turniej. 

 

To w niespełna miesiąc się przygotowałeś 

do turnieju? 
Nie, no czytałem wcześniej, a przecież 

można godzinę poświęcić na maturę a go-

dzinę na turniej. 

 

Wasza drużyna w ubiegłym roku zajęła 

drugie miejsce, z jakim nastawianiem 

przyjechaliście w tym roku? 
Żeby wygrać. 

 

Trzy lata temu wygraliście. 
Tak. 

 

A jak po pierwszych konkurencjach? 
Jak na razie nie jest źle. 

 

Jak poszło strzelanie? 
70 na 80 możliwych. 

 

A pomoc przedmedyczna? 
65 na 80 punktów. 

 

Zadowoleni jesteście? 
Jak na razie tak, zobaczymy jak będzie da-

lej po biegu. 

 

Biegu obawiacie się najbardziej? 
No nie, testu wiedzy, ale na biegu też mo-

żemy coś stracić, może być różnie, ale 

ostatnio Monika była też pierwsza, więc 

może powtórzy sukces. 

 

Co planujesz po szkole? 
Chciałbym iść do Szkoły Policji w Katowi-

cach, ale zobaczymy. 

 

Dokumenty już złożone? 
Nie, dopiero po powrocie, gdy przyjdą wy-

niki egzaminów pisemnych. 

 

Chcesz związać się z Policją? 

Tak. 

 

A co chciałbyś robić w Policji? 
Nie wiem, najpierw chciałbym się dostać. 

 

Są w drużynie nowe osoby? 
Nie. 

 

Nie? Sami weterani turnieju? 
Tak, dziewczyny są drugi raz, a ja i Daniel 

Trzeci raz. 

 

To jesteście bardzo silnym składem, do 

tego zaprawionym w bojach. 
Mam nadzieję, że tak. 

 

To mogę tylko życzyć Wam pierwszego 

miejsca 
Dziękuję. 

 

 

Rozmawiał Roman Rauhut

 

 

Rozmowa z Michałem Witkowskim - członkiem drużyny reprezentującej Zespół Szkół 

w Jabłonowie Pomorskim 

 

Czy w porównaniu 

z ubiegłorocznym tur-

niejem zauważalne są 

jakieś zmiany? 
Poziom jest w tym roku 

wyższy, może dlatego, 

że jest więcej drużyn i 

były eliminacje, więc 

wszyscy się bardziej przygotowali. 

 

Jak długo przygotowywaliście się do te-

gorocznego występu? 
Nie za długo, bo mieliśmy też matury, je-

steśmy z klas maturalnych. 

 

Sami tegoroczni maturzyści? 
Trzech tegorocznych i dziewczyna z pierw-

szej klasy, żeby poznała jak te zawody 

przebiegają. 
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Czyli co roku staracie się wprowadzać 

osoby, które będą wiedzę przekazywały? 
Tak. 

 

W ubiegłym roku jak poszło? 
Nieźle, zajęliśmy trzecie miejsce. 

 

Więc oczekiwania są wysokie? 
Chcielibyśmy chociaż powtórzyć to samo, 

ale nie wiadomo jak będzie. 

 

Wspominałeś o tym, że jest wyższy po-

ziom, po czym to widać? 
Przygotowanie. Wszyscy mówią jak się 

długo przygotowywali. Są też większe 

szkoły. 

 

Czy tegoroczne przygotowania różniły 

się od ubiegłorocznych? 
Raczej nie. 

 

A doświadczenie pomaga? 
Tak, nie ma tego stresu, jaki był w tamtym 

roku, człowiek jest już ze wszystkim obez-

nany. 

 

A jak poszła matura? 
Dobrze. 

 

A gdzie się wybierasz na studia? 
Chciałem iść na ratownika medycznego. 

 

Czyli w turniejowym kierunku? 
Tak. W tym roku też byłem na pierwszej 

pomocy. 

 

I jak poszło? 
Ogólnie zdobyliśmy 60 punktów na 80. 

 

To dobrze, czy źle? Jesteście zadowoleni? 
Raczej dobrze. 

 

A czego się obawialiście? 
Wypadku grupowego, gdzie byłoby dużo 

osób. 

 

A inne konkurencje? 
Test wiedzy, to jest wielka loteria, nikt nie 

wie, co tam będzie. To jest olbrzymi zakres 

materiału. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut
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TEST UMIEJĘTNOŚCI STRZELECKICH przeprowadzony został w formie zadania prak-

tycznego wykonywanego przez drużynę składającą się z dwóch zawodników. 

Wykonanie zadania polegało na oddaniu czterech strzałów, przez każdego z zawodni-

ków, z karabinka pneumatycznego do tarczy TS-8/88 z odległości 10 metrów, z postawy sto-

jącej w czasie 5 minut. Przestrzeliny punktowane były od 0 do 10, natomiast przestrzelina 

styczna z linią pola o wyższej wartości była liczona na korzyść zawodnika. Do ogólnej liczby 

punktów danej drużyny liczone były punkty uzyskane przez każdego z jej członków. 
 

 

Rozmowa z asp. Arkadiuszem Dębskim – sędzią głównym konkurencji Test umiejętności 

strzeleckich 

Był Pan sędzią głów-

nym konkurencji strze-

leckiej, która w tym 

roku zaskoczyła 

wszystkich. 
Tak, po raz pierwszy ta 

konkurencja zorgani-

zowana została na tere-

nie Centrum Strzelec-

twa Sportowego „Tarcza” w Pile, gdzie też 

korzystaliśmy ze sprzętu tej strzelnicy, 

a konkretnie karabinków pneumatycznych 

na sprężone powietrze. Podobny przebieg ta 

konkurencja miała w ubiegłym roku, gdzie 

ocenianie było na liczbę przestrzelin, 

a konkurencja punktowana była od 0 do 10, 

więc zawodnicy byli przygotowani. W tym 

roku nie było jednak możliwości wyboru 

karabinka pod kątem przyrządów celowni-

czych otwartych czy zamkniętych. Wszyscy 

mieli karabinki pneumatyczne takie same 

gdzie były przyrządy celownicze zamknię-

te, przezierniki. Wszyscy przystępowali do 

konkursu z takim samym sprzętem. 

 

Przebieg konkursu nie różnił się zatem 

od ubiegłorocznego jednak otoczenie 

zdecydowanie tak. 
Tak, obiekt jest przygotowany perfekcyjnie 

do tego typu konkurencji jak strzelanie 

z karabinka pneumatycznego. Odczyt jest 

w pełni elektroniczny i wyświetlany na bie-

żąco na monitorach i uczestnicy widzą wy-

niki i mogą w trakcie serii treningowej sko-

rygować błędy postawy czy doboru punktu 

celowania. Było to dla nich zaskoczenie, 

pomiary są bardzo dokładne i wykluczają 

jakieś spory czy interpretacje punktów. 

Wszystko było jasne, czytelne i bez za-

strzeżeń. 
 

To na pewno z korzyścią dla turnieju, bo im 

mniej jest niedomówień i wątpliwości inter-

pretacji, to jest to bardziej sprawiedliwe. 
Tak. Również fakt większej liczby stanowisk 

strzeleckich ułatwił i usprawnił konkurencję. 
 

Czy jest to już zmiana na stałe?  
Tak bym sobie tego życzył, żeby odbywało 

się to tak sprawnie, szybko i bezpiecznie 

jak w tym roku. 
  
Konkurencja strzelecka nie towarzyszyła 

turniejowi od samego początku, jak się 

zmieniała? 
Po raz pierwszy pojawiło się strzelanie trzy 

lata temu i z początku było to strzelanie do 

biatlonowych zapadek, które są jednak dość 

duże bo mają około 5 cm średnicy. Z roku na 

rok obserwujemy jednak wzrost poziomu 

przygotowania uczestników i też potrzebna 

jest większa dokładność w ocenie. Widać, że 

uczestnicy dużo pracy wkładają w przygoto-

wanie, a to przekłada się na bezpieczeństwo. 
 

To chyba powinno cieszyć? 
Tak, strzelectwo nie jest sportem tak bardzo 

powszechnym i cieszy nas to zainteresowa-

nie, tym bardziej, że przekłada się to na 

jakość przyszłych kadr policji i innych 

służb mundurowych. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut
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Tabela 6. Klasyfikacja drużynowa i punktacja indywidualna w konkurencji Test umiejętności 

strzeleckich. 

1 

Zespół Szkół nr 3 im. Marii Dąbrowskiej w PUŁAWACH 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Marzena KONIARZ 38 
77 

Damian KRÓL  39 

2 

VII Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Ogólnokształcących nr 3  

w LEGNICY 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Karolina ZYCH 37 
73 

Marcin NOGA 36 

3 

XV Liceum Ogólnokształcące im. rtm. Witolda Pileckiego w KATOWICACH 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Marcin STRYCHOWSKI 35 
73 

Adrian SZYMAŃSKI 38 

4 

Zespół Szkół Gospodarki Żywnościowej im. Macieja Rataja w GOŚCINIE 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Jakub POCZOBUT 35 
73 

Michał MADEJ 38 

5 

Szkoły im. I. J. Paderewskiego prowadzone przez Edukację Lubasz w LUBASZU 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Martyna ŚWIDERSKA 35 
72 

Mateusz DOBRY 37 

6 

III Liceum Ogólnokształcące im. Zbigniewa Herberta w Zespole Szkół nr 3  

w ŻORACH 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Maria WORYNA 35 
72 

Katarzyna PRZESDZINK 37 

7 

Zespół Szkół w JABŁONOWIE POMORSKIM 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Sylwia KAMIŃSKA 32 
71 

Tomasz KUPSKI 39 

7 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 im. Komisji Edukacji Narodowej w PILE 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Daria WILK 37 
71 

Patryk BYSTREK 34 
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9 

Zespół Szkół Ogólnokształcących i Zawodowych im. Jana Pawła II w GROMNIKU 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Weronika SKOWRONEK 34 
71 

Jarosław WOJKOWSKI 37 

10 

IV Liceum Ogólnokształcące im. Marynarzy Wojsk Ochrony Pogranicza  

w Zespole Szkół Ogólnokształcących nr 5 w GDAŃSKU 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Michał GRUŻALSKI 35 
70 

Mikołaj KRASAKIEWICZ 35 

11 

XIV Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Elektrycznych i Ogólnokształcących  

im. mjr. Henryka Sucharskiego w KATOWICACH 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Daniel GAWLAK 32 
70 

Monika CMOCZEK 38 

12 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 4 w MALBORKU 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Paweł GŁOWACKI 36 
70 

Karol JANCZEWSKI 34 

13 

Zespół Szkół nr 2 im. Ks. St. Staszica w WADOWICACH 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Paweł DĘBIŃSKI 33 
69 

Grzegorz DYRGA 36 

14 

I Liceum Ogólnokształcące PUL im. Bohaterów Gostynina w GOSTYNINIE 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Hubert KOWALSKI 34 
68 

Robert KONARSKI 34 

15 

Zespół Szkół Technicznych im. Stanisława Lema w SKWIERZYNIE 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Filip PĘCHERZEWSKI 35 
68 

Arkadiusz SZTOBAN 33 

16 

Zespół Szkół we WRONIU 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Mateusz DZIARSKI 34 
68 

Mateusz JANUSZEWSKI 34 

17 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych w DRZEWICY 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Mateusz SOBOLEWSKI 31 
67 

Filip WOŹNIAK 36 
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18 

Zespół Szkół Rolnicze Centrum Kształcenia Ustawicznego w WOJSŁAWICACH 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Jakub KARPIŃSKI 33 
67 Kamil RYGAS 34 

19 

Prywatny Zespół Szkół w CZARNKOWIE 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Agata STOCHAJ 31 
66 

Patryk WARGIN 35 

20 

Zespół Szkół Technicznych w ELBLĄGU 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Marcin BARANOWSKI 30 
66 

Patryk JAŚKIELEWICZ 36 

21 

Zespół Szkół w WIELISZEWIE Liceum Ogólnokształcące w KOMORNICY 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Wiktor SZYMAŃSKI 34 
65 

Eryk MONIŃSKI 31 

22 

Zespół Szkół im. Oskara Langego w BIAŁYM BORZE 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Anna CHAŁASIEWICZ 36 
64 

Alicja POPŁAWSKA 28 

23 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych im. prof. Jana Radomskiego w TYCHOWIE 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Karolina KOZIEŁ 34 
64 

Karolina WASYŁYSZYN 30 

24 

Zespół Szkół Mechanicznych im. Komisji Edukacji Narodowej w POZNANIU 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Kinga OLEJNICZAK 28 
63 

Adrianna SOBKOWIAK 35 

25 

Zespół Szkół Samochodowych i Licealnych nr 2 w WARSZAWIE 

Imię i nazwisko 
Punktacja 

indywidualna 
Punktacja drużynowa 

Martyna BORKOWSKA 27 
60 

Adrian ADAMSKI 33 
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Rozmowa z Jerzym Sekułą - kierownikiem drużyny reprezentującej Zespół Szkół Po-

nadgimnazjalnych nr 4 w Malborku 

 

Jesteście państwo w  

Pile po raz piąty, a 

więc macie już duży 

bagaż doświadczeń? 
Doświadczenia są, 

przemyślenia jeszcze 

większe, ale wszyst-

ko się zmienia, także 

drużyny. 

 

No właśnie, uczniowie kończą szkołę 

i odchodzą, czy macie kontakt z absol-

wentami? 
Nie ze wszystkimi, bo ja rocznie mam 50-

60 absolwentów, więc siłą rzeczy nie zaw-

sze to się udaje, ale część absolwentów 

wraca do szkoły, przychodzi na zajęcia, 

rozmawiamy, kilku z nich jest policjantami. 

 

A mniej więcej ilu? 
Z tego co ostatnio liczyliśmy, to 5 lub 6, 

z tego dwoje w Malborku, dziewczyna 

i chłopak. Wielu kontynuuje naukę w 

Szczytnie, w Gdańsku i chwalą sobie szko-

łę, bo dostali tu dobre przygotowanie. 

 

Piąty raz w turnieju, czy można by się 

pokusić o jakieś refleksje, porównania? 

Ja osobiście uczestniczę od trzech lat, bo 

wcześniej jeździł ktoś inny, ale widzę co 

roku zmiany i to na lepsze. Dobrym sposo-

bem wymiany doświadczeń są panele - spo-

tkania, na których wymieniamy się do-

świadczeniami. Traktujemy ten turniej bar-

dziej jako spotkanie kolegów z całej Polski, 

bo w takim składzie my się nie widujemy 

nigdzie. 25 szkół naraz, to tak raczej trudno 

zebrać. 

 

Czyli zbieranie i wymiana doświadczeń 

i własnych praktyk? 
Oczywiście! Przecież oprócz tego, że mło-

dzież się tutaj zapoznaje i integruje, to my 

jako nauczyciele tego przedmiotu też roz-

mawiamy ze sobą i wymieniamy doświad-

czenia, zarówno te pozytywne i negatywne, 

bo to każdy ma dzisiaj jakieś mniejsze czy 

większe kłopoty. Ale zależy nam na tej 

młodzieży, na ich przygotowaniu, na dostę-

pie do aktualnych materiałów i już rozma-

wiałem z podinsp. Thielem w sprawie 

kwartalników Waszej szkoły, aby ujęli nas 

w rozdzielniku. Wszystko po to, by mło-

dzież miała dostęp do informacji i bieżącej 

wiedzy policyjnej, żeby mogli to zobaczyć 

w dniu prasowym bo wprowadziłem coś 

takiego, nie ma policji bez nowości, przepi-

sów prawnych, to wszystko trzeba śledzić. 

 

Jak długo się przygotowywaliście do tego 

turnieju? 
To znaczy do tego turnieju to my przygo-

towywaliśmy się trzy lata, bo jest to mło-

dzież, która można powiedzieć zakończyła 

swoją edukację, bo są tegorocznymi matu-

rzystami. Natomiast ostatnie dwa trzy tygo-

dnie tak bardziej intensywnie, bo i tę kon-

kurencję strzelecką i rozwiązywanie przy-

kładowych zadań i pomoc medyczna, bio-

rąc jeszcze pod uwagę ich zaangażowanie 

w maturach. 

 

Cała grupa ma trzyletnie doświadczenie 

turniejowe? 
W ubiegłym roku tu byliśmy, a jedna 

uczennica trzy lata pod rząd, a chłopcy są 

drugi raz. 

 

To w przyszłym roku przyjedzie całkiem 

nowa drużyna? 
Jeżeli będziemy mieli taką okazję przyje-

chać i jeżeli ja będę miał obowiązek przyje-

chać, to drużyna będzie całkowicie odno-

wiona, całkiem nowe twarze. Już mam upa-

trzonych dwóch chłopców i jedną dziew-

czynę. 

 

Czyli nie będzie przekazywania doświad-

czeń? 
Jedynie ja im to przekaże i jakieś doświad-

czenie możemy nabyć na regionalnym tur-

nieju w Słupsku. Generalnie nie zależało 

nam na jakichś miejscach punktowych, tyl-

ko chcieliśmy żeby młodzież oswoiła się 
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z atmosferą. To są całkiem innego rodzaju 

zawody, maraton szybkościowy, zręczno-

ściowy i intelektualny. 

 

Jest już po konkurencji strzeleckiej, jak 

poszło? 
Mam mieszane uczucia, chłopcy zdobyli 70 

punktów, liczyłem na więcej na możliwych 

80, no jednemu zszedł jeden strzał i to go 

rozbiło i tak poszło. Na treningach na 100 

możliwych robili 96. 

 

Konkurencja pomocy przedmedycznej? 
Trwa, więc nie chcę zapeszać. 

 

To zapraszamy w przyszłym roku z nową 

drużyną. 
Mam nadzieję, że będzie dobrze, bo dwa 

lata pod rząd byliśmy na czwartej pozycji, a 

więc tuż za podium, więc może załapiemy 

się bez kwalifikacji, bo trzy pierwsze dru-

żyny wchodzą bez kwalifikacji. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut

 
 

Rozmowa z Adrianną Sobkowiak i Kingą Olejniczak - członkami drużyny reprezentują-

cej Zespół Szkół im. KEN w Poznaniu 

 

Wasza szkoła jest na tym turnieju po raz 

pierwszy. Od kiedy były plany, aby wy-

startować? 
W sumie to nie wiedzieliśmy wcześniej o 

takich zawodach i zaczęliśmy przygotowa-

nia na miesiąc przed eliminacjami. Starto-

waliśmy oczywiście w innych zawodach, 

ale o Pile nie wiedzieliśmy. 

 

I to wystarczyło?  
Dostaliśmy się! 

 

 
 

Od kiedy w waszej szkole jest klasa o 

profilu policyjnym? 
Od czterech lat, ale profil obronny jest chy-

ba od 10 lat. 

 

Jakie pierwsze wrażenia? 
Na pewno dużo stresu, ale co innego, gdy 

przystępujemy do zadań. 

 

A jakie konkurencje za wami? 
Strzelanie. 

 

Jak poszło? 
Jakoś poszło, mogło być lepiej, ale też nie 

było najgorzej. Strzelnica nam się bardzo 

podobała, bo nigdy nie byliśmy na tak do-

brze zorganizowanej i nowoczesnej strzel-

nicy. Było widać to jest technologia. 

 

A jak wyniki? 
33 punkty na możliwych 40. 

 

A długo się przygotowywałyście? 
Najbardziej skoncentrowane byłyśmy na 

teście wiedzy i na torze przeszkód, a 

zwłaszcza na noszeniu manekina i presji 

czasu. 

 

Kto was przygotowywał? 
Nasi wuefiści. 

 

A testu wiedzy się nie obawiacie? 
Nie. Poradziliśmy sobie z nim na elimina-

cjach, chociaż był tam stres, ale poradzimy 

sobie. 

 

Planujecie przyjazd w przyszłym roku? 
Na pewno. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut
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Rozmowa z Jolantą Szydełko i Patrykiem Bujalskim - członkami drużyny reprezentują-

cej Zespół Szkół Technicznych im. Stanisława Lema w Skwierzynie 

 

Wasza szkoła jest po raz piąty, a wy? 
J. Sz.: Ja po raz pierwszy. 

P. B.: Ja po raz drugi. 

 

Jakie wrażenia ze szkoły Policji? 
J. Sz.: Ja jestem zachwycona, nie spodzie-

wałam się, że to jest takie ładne miasto i że 

to jest tak ładna szkoła i chciałabym konty-

nuować tu naukę, jak się uda oczywiście. 

 

 
 

Patryk, a jak powrót po roku, większe 

oczekiwania? 

Oczywiście chcielibyśmy zająć lepsze miej-

sce niż w ubiegłym roku, tak w pierwszej 

dziesiątce. Stać nas na to i o to będziemy 

walczyć. 

 

No bo podobno jak nie załapiecie się na 

pierwszą dziesiątkę to wracacie na pie-

chotę. 
Pani nam już to zapowiedziała i trzeba się 

starać. 

 

Ale chyba nie będzie tak źle, ile to jest 

kilometrów? 
Jakieś 150-200 km. 

 

 

 

 

To jakiś tydzień wam zejdzie. Jesteście 

już po jakiejś konkurencji? 
Jeszcze nie, czekamy właśnie w kolejce, 

jesteśmy numerem 24. Jeszcze cztery ekipy 

przed nami i... 

 

I stres! 
Tak i stres. 

 

A czego się obawiacie? 
Że czegoś zapomnimy, wiedzieliśmy dużo, 

ale stres robi pustkę w głowie i tyle no... 

 

Jak poszło strzelanie drugiej grupie? 
68 punktów. Mogło być lepiej, bo stać ich, 

ale... 

 

To zawsze może być lepiej. 
Ale wiemy, że następnym razem będzie 

lepiej. 

 

Jak długo się przygotowywaliście do tur-

nieju? 
Od trzech miesięcy. 

 

Jesteście tegorocznymi maturzystami? 
J. Sz.: Tak, ja jestem. 

 

Jak poszło?  
Jestem spokojna. 

 

Jakie korzyści widzicie z turnieju? 
J. Sz.: Poznamy nowych ludzi, nowe miej-

sce i będziemy się dobrze bawić. 

 

A jakie plany ma maturzystka? 
J. Sz.: Chciałabym iść do policji, a później 

się zobaczy. 

P.B.: Ja również wiążę nadzieję z tym za-

wodem, mam nadzieję, że wyjdzie. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut 
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SPRAWDZIAN OBEJMUJĄCY OGÓLNĄ WIEDZĘ O POLICJI został przeprowadzony 

w formie testu wiedzy i obejmował następujące zagadnienia: historia Policji; struktura organi-

zacyjna w Policji; służba w Policji; obowiązki i uprawnienia policjanta; etyka zawodowa po-

licjanta; broń palna i inne środki przymusu bezpośredniego; przestępstwa i wykroczenia 

w ruchu drogowym; kryminalistyczno-kryminologiczne aspekty pracy policjanta prewencji. 

Sprawdzian zawierał 40 pytań (każde pytanie składało się z trzonu i czterech warian-

tów odpowiedzi, z których tylko jedna była prawidłowa) i przeprowadzony został na podsta-

wie pakietu (test wiedzy, założenia do konkurencji, karty oceny) przygotowanego przez Biuro 

Kadr i Szkolenia Komendy Głównej Policji. Każdy z uczestników rozwiązywał sprawdzian 

samodzielnie. 
 

 

Rozmowa z podinsp. Zbigniewem Boguszem – sędzią głównym konkurencji Sprawdzian 

wiedzy o Policji 

 

W tym roku był Pan 

już po raz kolejny sę-

dzią głównym konku-

rencji Test wiedzy 

o Policji. Jak wypadł 

ten test w tym roku?  

Sprawdzian wiedzy 

obejmował jak co roku 

ogólną wiedzę o Policji 

i przeprowadzony został w formie testu. 

W obszar ogólnej wiedzy o Policji wcho-

dziły m.in zagadnienia dotyczące historii 

i współczesność Policji, struktura organiza-

cyjna, służba w Policji, obowiązki i upraw-

nienia policjanta, etyka zawodowa, broń 

palna i inne środki przymusu bezpośrednie-

go, bezpieczeństwo w ruchu drogowym, 

profilaktyczne aspekty pracy Policji.  Pakiet 

testowy został przygotowany w Komendzie 

Głównej Policji i zawierał 40 pytań. Każde 

pytanie sprawdzianu wiedzy składało się 

z trzonu i czterech wariantów odpowiedzi, 

z których tylko jedna była prawidłowa, 

a każdy uczestnik rozwiązywał go samo-

dzielnie.  Przy takim sprawdzianie wiedzy 

można odnieść wrażenie, że uczestnicy 

zdawali prawdziwy egzamin, jaki jest na 

doborze do Policji. 

 

Czy w takim razie dało się zaobserwować 

obawy wśród uczestników? 

Obawy zdecydowanie nie, raczej skupienie. 

Wszak do naszej Szkoły przyjechali 

uczniowie po wcześniejszych eliminacjach. 

Dlatego też z pewnością należy powiedzieć, 

że przyjechali najlepsi i profesjonalni 

uczniowie posiadający zainteresowania i 

pasję, bo zakres wiedzy, jakim musieli się 

wykazać w indywidualnych pracach nie 

należy do najłatwiejszych. 

 

Czy w tym roku podczas tej konkurencji 

była potrzebna dogrywka? 

Tak, w tym roku emocje sięgnęły maksi-

mum, ponieważ trzeba było przeprowadzić 

dogrywki w formie testu oraz rozmowę 

kwalifikacyjną. Dlatego też uczestnicy wy-

stępujący w dogrywce musieli rozwiązać 

test składający się z 10 pytań, który rów-

nież był przygotowany w Komendzie 

Głównej Policji. Z uwagi na fakt, iż nie 

przyniósł on rozstrzygnięcia, a trzeba było 

wyłonić trzy pierwsze miejsca, komisja 

była zmuszona przeprowadzić kolejny etap 

sprawdzianu wiedzy. Dlatego też o miej-

scach na podium zadecydowały wypowie-

dzi na wskazany przez komisję sędziowską 

temat dotyczący patologii społecznej. Do-

piero ten sprawdzian wiedzy uczniów przy-

niósł właściwe rozstrzygniecie. To wpro-

wadziło wśród uczestników i opiekunów 

pewne napięcia, ale uczniowie pokazali 

swój profesjonalizm. 
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Czy rozmawiał Pan po teście wiedzy 

z uczestnikami? 

Niestety nie miałem takiej możliwości, 

z uwagi na fakt, iż po rozwiązaniu testu 

głównego i opuszczeniu sali przez uczest-

ników, komisja, z którą miałem przyjem-

ność pracować miała dużo pracy przy 

sprawdzaniu 100 prac, a kolejne dogrywki 

już całkowicie uniemożliwiły mi rozmowę 

z uczestnikami na temat tego, czy pytania 

były dla nich łatwe czy też trudne. 

 

Jakie są Pana wrażenia z samego Turnie-

ju?  

Należy tu nadmienić, że jest to duże przed-

sięwzięcie logistyczne, angażujące wszyst-

kich pracowników naszej Szkoły i nie tyl-

ko. Jednak cel edukacyjno-wychowawczy, 

jaki mu przyświeca rekompensuje wszelkie 

rozterki. Dla mnie był to kolejny rok do-

świadczeń w budowania więzi i autorytetu 

młodego człowieka /ucznia/ oraz nauczy-

ciela w słusznej sprawie. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut 

 
 

Tabela 7. Klasyfikacja drużynowa i punktacja indywidualna konkurencji Sprawdzian wiedzy 

o Policji. 

Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

1 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2  

im. Komisji Edukacji Narodowej w PILE 

93 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Daria WILK 17 

Marcin ŁĄCZKOWSKI 25 

Patryk BYSTREK 26 

Dariusz ZENFT 25 

2 

Zespół Szkół w WIELISZEWIE Liceum Ogólno-

kształcące w KOMORNICY 

90 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Wiktor SZYMAŃSKI 23 

Milena BERG 20 

Damian KRASNIEWSKI 22 

Eryk MONIŃSKI 25 

3 

Zespół Szkół Rolnicze Centrum Kształcenia Usta-

wicznego w WOJSŁAWICACH 

86 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Jakub KARPIŃSKI 20 

Patryk JASIŃSKI 24 

Kamil RYGAS 18 

Julita ZIENTARA 24 
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Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

4 

Zespół Szkół Ogólnokształcących i Zawodowych 

im. Jana Pawła II w GROMNIKU 

83 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Weronika SKOWRONEK 21 

Daniel ROJEK 26 

Jarosław WOJKOWSKI 19 

Maciej FRYCZEK 17 

5 

IV Liceum Ogólnokształcące im. Marynarzy 

Wojsk Ochrony Pogranicza w Zespole Szkół Ogól-

nokształcących nr 5 w GDAŃSKU 

76 
Zawodnik 

Liczba 

punktów 

Michał GRUŻALSKI 20 

Aleksandra ZAJĄCZKOWSKA 23 

Sylwia SEMENIUK 16 

Mikołaj KRASAKIEWICZ 17 

5 

XIV Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół 

Elektrycznych i Ogólnokształcących im. mjr. Hen-

ryka Sucharskiego w KATOWICACH 

76 
Zawodnik 

Liczba 

punktów 

Daniel GAWLAK 18 

Monika CMOCZEK 20 

Mateusz SZRAMA 21 

Aleksandra DRAPACZ 17 

7 

Zespół Szkół Samochodowych i Licealnych nr 2 w 

WARSZAWIE 

75 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Daniel KOBYLAŃSKI 19 

Michał ZIĘTEK  17 

Martyna BORKOWSKA 21 

Adrian ADAMSKI 18 

7 

Szkoły im. I. J. Paderewskiego prowadzone  

przez Edukację Lubasz w LUBASZU 

75 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Martyna ŚWIDERSKA 21 

Mateusz DOBRY 19 

Ronald NOWAK 15 

Przemysław PODOLSKI 20 
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Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

9 

XV Liceum Ogólnokształcące im. rtm. Witolda 

Pileckiego w KATOWICACH 

74 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Justyna CZACHOROWSKA 19 

Mateusz MENDRYS 19 

Marcin STRYCHOWSKI 16 

Adrian SZYMAŃSKI 20 

10 

Zespół Szkół Technicznych im. Stanisława Lema 

w SKWIERZYNIE 

73 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Jolanta SZYDEŁKO 23 

Filip PĘCHERZEWSKI 17 

Patryk BUJALSKI 12 

Arkadiusz SZTOBAN 21 

11 

I Liceum Ogólnokształcące PUL im. Bohaterów 

Gostynina w GOSTYNINIE 

71 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Katarzyna BRASZKIEWICZ 20 

Adrian GADOMSKI 14 

Hubert KOWALSKI 16 

Robert KONARSKI 21 

12 

Zespół Szkół Technicznych w ELBLĄGU 

70 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Marcin BARANOWSKI 17 

Joanna PAKUŁA 20 

Sebastian WESOŁOWSKI 18 

Patryk JAŚKIELEWICZ 15 

12 

VII Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół 

Ogólnokształcących nr 3 w LEGNICY 

70 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Karolina ZYCH 17 

Maciej KOZYRSKI 18 

Marcin NOGA 16 

Patryk SKOWROŃSKI 19 

12 

Zespół Szkół w JABŁONOWIE POMORSKIM 

70 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Sylwia KAMIŃSKA 20 

Paweł PIOTROWSKI 20 

Tomasz KUPSKI 15 

Michał WITKOWSKI  15 
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Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

15 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych w DRZEWICY 

69 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Aleksandra BIŃKOWSKA 23 

Małgorzata KARKOWSKA 18 

Mateusz SOBOLEWSKI 14 

Filip WOŹNIAK 14 

16 

Zespół Szkół nr 2 im. ks. St. Staszica  

w WADOWICACH 

68 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Justyna FIGURA 14 

Paulina SCHABOWICZ 19 

Paweł DĘBIŃSKI 20 

Grzegorz DYRGA 14 

16 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 4  

w MALBORKU 

68 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Agata BERINGER 19 

Sebastian FILBRANDT 15 

Paweł GŁOWACKI 15 

Karol JANCZEWSKI 19 

18 

III Liceum Ogólnokształcące im. Zbigniewa Her-

berta w Zespole Szkół nr 3 w ŻORACH 

67 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Maria WORYNA 21 

Katarzyna PRZESDZINK 17 

Tomasz SKROBISZ 16 

Klaudia GORASDZA 13 

18 

Zespół Szkół we WRONIU 

67 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Mateusz DZIARSKI 16 

Elwira PLEWA 16 

Patryk LEŚNIEWSKI 18 

Mateusz JANUSZEWSKI 17 

20 

Zespół Szkół nr 3 im. Marii Dąbrowskiej  

w PUŁAWACH 

66 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Marzena KONIARZ 23 

Damian KRÓL  15 

Michał CZERSKI 14 

Kamil PAWLONKA 14 
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Miejsce Drużyna 
Łączna liczba 

punktów 

20 

Zespół Szkół im. Oskara Langego w BIAŁYM 

BORZE 

66 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Anna CHAŁASIEWICZ 23 

Alicja POPŁAWSKA 7 

Marcin KAKAO 24 

Tomasz MINKO 12 

22 

Zespół Szkół Mechanicznych im. Komisji Edukacji 

Narodowej w POZNANIU 

65 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Kinga OLEJNICZAK 20 

Adrianna SOBKOWIAK 17 

Oskar SZKARADKIEWICZ 9 

Sandro MARCINIAK 19 

23 

Prywatny Zespół Szkół w CZARNKOWIE 

63 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Agata STOCHAJ 15 

Jacek PIOTROWSKI 23 

Mateusz STOCHAJ 13 

Patryk WARGIN 12 

24 

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych im. prof. Jana 

Radomskiego w TYCHOWIE 

62 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Karolina KOZIEŁ 17 

Karolina WASYŁYSZYN 15 

Magdalena PARZNIEWSKA 9 

Damian JAGIELSKI 21 

25 

Zespół Szkół Gospodarki Żywnościowej im. Ma-

cieja Rataja w GOŚCINIE 

55 

Zawodnik 
Liczba 

punktów 

Edyta MŁYNARSKA 14 

Karolina KUCZYŃSKA 11 

Jakub POCZOBUT 14 

Michał MADEJ 16 

 

Punktacja indywidualna: 

1. Daniel ROJEK – 26 pkt (dogrywka ustna) 

2. Patryk BYSTREK – 26 pkt 

3. Eryk MONIŃSKI – 25 pkt 
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Rozmowa z Marcinem Łączkowski - członkiem drużyny reprezentującej Zespół Szkół 

Ponadgimnazjalnych nr 2 im. KEN w Pile 

 

Kiedy w ubiegłym 

roku rozmawialiśmy 

byłeś członkiem zwy-

cięskiej drużyny, 

jedynym, który nie 

był ubiegłorocznym 

maturzystą. W tym 

roku jesteś maturzy-

stą i członkiem zwy-

cięskiej drużyny. 

Zgadza się, w ubiegłym roku spisaliśmy się 

dobrze, w tym roku udało nam się powtó-

rzyć ten sukces, wielki sukces. Przygoto-

wania były naprawdę bardzo intensywne, 

duży nacisk kładliśmy na test wiedzy. 

 

Czyżby w ubiegłym roku test wiedzy był 

waszym słabym punktem? 

Powiem tak, poszedł nam w ubiegłym roku 

gorzej, choć również w ubiegłym roku 

przygotowywaliśmy się ostro, ale w tym 

roku wypadliśmy lepiej jako drużyna. 

 

To jest Twój ostatni rok w tej szkole, 

jakie wobec tego masz plany? 

Tak, w zasadzie zakończyłem już naukę 

w szkole i złożyłem papiery do Policji. 

Można powiedzieć, że zacząłem już rekru-

tację i czekam na pierwszy etap. 

 

Zatem możemy się spotkać w naszej 

szkole na kursie podstawowym? 

Miejmy nadzieję, że tak. 

 

Cieszysz się z tego zwycięstwa? 

Bardzo, jestem w ogóle w szoku, że udało 

nam się powtórzyć ten sukces. 

 

A nie byliście tego pewni? 

Byliśmy przekonani, że zasługujemy na 

podium, ale czy pierwsze miejsce, to nie 

byliśmy pewni, bo drużyna z Katowic bar-

dzo dobrze sobie radziła na teście wiedzy, 

a w tym roku o dziwo daliśmy radę i poszło 

znakomicie. 

 

Czołówka znowu jest podobna: Piła, Ka-

towice, i w ubiegłym roku było Jabłono-

wo, a w tym roku jest Gromnik. 

Zawsze jest duża rywalizacja między Ka-

towicami a nami. Dwa lata temu byliśmy 

drudzy, rok temu pierwsi i w tym roku też 

pierwsi. 

 

Jak można pogodzić przygotowania do 

matury z przygotowaniami do turnieju? 

Można, ponieważ jest to rozłożone w czasie 

i jest dużo czasu na naukę, bo do turnieju 

zaczynamy przygotowania już w paździer-

niku, a do matury jak do matury prawie 

każdy się uczy na końcówkę. 

 

Uczyłeś na ostatnią chwilę? Wszystko 

dobrze? 

Tak, teraz jeszcze czekam na wyniki pi-

semnej matury. Zobaczymy, na ile, bo do 

przodu raczej na pewno. 

 

To do zobaczenia na kursie podstawo-

wym 

Tak. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut

 
 

Rozmowa z Katarzyną Czekalską - kierownikiem drużyny reprezentującej Zespół Szkół 

Technicznych im. Stanisława Lema w Skwierzynie 

 

Jesteście tu po raz piąty, więc macie naj-

lepszy pogląd jak zmieniał się ten turniej. 
Dla mnie jest to debiut, jestem tu po raz 

pierwszy, wiem wszystko z opowiadań 

i jestem pełna podziwu, jeśli chodzi o pro-

fesjonalne przygotowanie tych zawodów, 

o warunki, w których mieszka młodzież 

i bardzo chętnie w przyszłym roku tu przy-

jadę z młodzieżą. 
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Jak Wam poszło w ubiegłym roku? 
Zajęliśmy siedemnaste miejsce. 

 

Więc w tym roku oczekiwania są wyższe? 
To znaczy tak, młodzież ma obiecane, 

że jak będą w pierwszej dziesiątce to jadą 

ze mną, jak nie to wracają na piechotę. 

 

To takie dość drastyczne metody. 
Nie, to taki żart, myślę, że będzie dobrze 

i najważniejsze są zasady fair play i przygo-

towanie do przyszłego zawodu, muszą być 

uczciwi w tym co robią, w ogóle jesteśmy 

zaszczyceni tym, że zakwalifikowaliśmy się 

i bierzemy udział w tak dużym ogólnopol-

skim turnieju. 

 

W tym roku po raz pierwszy były elimi-

nacje. Czy to w jakiś sposób utrudniło 

start? 
Nie, bo bardziej konsekwentnie podchodzi-

liśmy do pewnych spraw, udzielania pierw-

szej pomocy, czy testu sprawnościowego. 

Myślę, że na pewno miało to duży wpływ, 

bo młodzież jest według mnie o wiele lepiej 

przygotowana niż w zeszłym roku. 

 

Piąty raz jesteście jako szkoła, czy 

w drużynie są weterani poprzednich edy-

cji? 
Tak, właśnie przyjechałam z uczniem, który 

w zeszłym roku brał udział, jest to Patryk 

Bujalski, myślę że wspomaga swoim do-

świadczeniem te osoby, które przyjechały 

tutaj pierwszy raz. 

 

Zna już mury i zna realia, więc łatwiej 

jest mu się odnaleźć. 
Na pewno jest mniej zestresowany niż resz-

ta zespołu, która przyjechała tu pierwszy 

raz. 

 

Która dyscyplina może sprawić wam 

najwięcej problemów? 

Wielką niewiadomą jest dla mnie ten test, 

bo zakres wiedzy jest bardzo duży, ale wy-

daje nam się, że raczej z każdej dziedziny 

przygotowaliśmy się na dobrym poziomie. 

 

 
 

Jesteście już po strzelaniu, jak poszło? 
68 na 80 możliwych, więc całkiem nieźle. 

Skwierzyna jest małą miejscowością i nie 

mamy takiego dostępu do strzelnic, więc to, 

że młodzież strzela jest właściwie zasługą 

naszych dwóch majorów, którzy ich uczą 

strzelania, żeby było prawidłowe, bezpiecz-

ne i takie jak powinno być. 

 

Zatem nawet bez wielkiego wsparcia lo-

gistycznego można coś osiągnąć 
Dokładnie tak jak pan mówi. 

 

Jakie jeszcze problemy pojawiają się 

w przygotowaniach? 
Mamy bardzo słabą bazę jeśli chodzi o salę 

gimnastyczną. Nasza sala jest taką salą stu-

letnią i po prostu nie wiemy, jaka tutaj jest 

sala i czy przygotowywaliśmy się zgodnie 

z parametrami jakie tutaj są, ale myślę, 

że wszystko będzie dobrze. 

 

I tego też życzymy. 
Dziękuję. 
 

Rozmawiał Roman Rauhut
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„KLASA POLICYJNA ROKU 2013” 
– PODSUMOWANIE I KLASYFIKACJA GENERALNA 

 

Po dwóch dniach zaciętej rywalizacji w 

czterech turniejowych konkurencjach, I 

miejsce w klasyfikacji generalnej i za-

szczytny tytuł „Klasy Policyjnej Roku 

2013” zdobyła reprezentacja Zespołu Szkół 

Ponadgimnazjalnych nr 2 im. Komisji 

Edukacji Narodowej w PILE w składzie: 

Daria Wilk, Marcin Łączkowski, Patryk 

Bystrek i Dariusz Zenft, pod opieką Roma-

na Powolnego. 

 

 Uroczystość zakończenia odbyła się w sali 

widowiskowej Regionalnego Centrum Kultury 

w Pile. 

 

To już drugie z rzędu zwycięstwo pil-

skiej szkoły. Młodzi zwycięzcy uhonoro-

wani zostali pucharem ufundowanym przez 

Komendanta Głównego Policji nadinsp. 

Marka Działoszyńskiego, który wręczył 

Zastępca Dyrektora Gabinetu KGP mł. 

insp. Bogdan Grykin. Ponadto, złoci meda-

liści otrzymali nagrody ufundowane przez 

organizatorów Turnieju.  

 

 
Zastępca Dyrektora Gabinetu KGP, mł. insp. 

Bogdan Grykin składa gratulacje zwycięskiej 

drużynie (ZSP nr 2 w Pile). 

 

 
Drużyna ZSP nr 2 w Pile z głównym turniejo-

wym trofeum – pucharem ufundowanym przez 

Komendanta Głównego Policji, nadinsp. Marka 

Działoszyńskiego. 

 

Tuż za nimi, na drugim miejscu upla-

sowała się reprezentacja XIV Liceum 

Ogólnokształcącego w Zespole Szkół 

Elektrycznych i Ogólnokształcących im. 

mjr. Henryka Sucharskiego w KATO-

WICACH, w składzie: Daniel Gawlak, 

Monika Cmoczek, Mateusz Szrama i Alek-

sandra Drapacz, pod kierunkiem Witolda 

Zalewskiego. Uczniowie z Katowic otrzy-

mali puchar ufundowany przez Komendan-

ta Szkoły Policji w Pile insp. Jerzego Po-

wieckiego oraz nagrody ufundowane przez 

Starostę Pilskiego Mirosława Mantaja.  

Trzeci stopień podium tegorocznej 

edycji Turnieju należy do reprezentacji Ze-

społu Szkół Ogólnokształcących i Zawo-

dowych im. Jana Pawła II w GROMNI-

KU. Brązowi medaliści, pod kierunkiem 

Marka Dziuby w składzie: Weronika Skow-

ronek, Daniel Rojek, Jarosław Wojkowski 

oraz Maciej Fryczek odebrali puchar z rąk 

Przewodniczącego NSZZ Policjantów przy 

Szkole Policji w Pile podinsp. Rafała Sochy 

oraz nagrody ufundowane przez Prezydenta 

Miasta Piły Piotra Głowskiego, które w 

jego imieniu wręczył I Zastępca Prezydenta 

Krzysztof Szewc.  
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Komendant Szkoły Policji w Pile, insp. Jerzy 

Powiecki, składa gratulacje najlepszym druży-

nom Turnieju. 

 

Wszyscy uczestnicy Turnieju oraz bio-

rące w nim udział szkoły otrzymali pamiąt-

kowe dyplomy.  

W ceremonii zakończenia uczestniczy-

li, oprócz drużyn i ich opiekunów, m.in. 

Komendant Szkoły Policji w Pile insp. Je-

rzy Powiecki, Dyrektor Zespołu Szkół Po-

nadgimnazjalnych nr 2 im. Komisji Eduka-

cji Narodowej w Pile Maria Kubica, Staro-

sta Pilski Mirosław Mantaj, młodzież pil-

skich klas o profilu policyjnym oraz zapro-

szeni goście. Uroczystość uświetniły wy-

stępy artystyczne uczniów z Zespołu Szkół 

Ponadgimnazjalnych nr 2 w Pile, a na za-

kończenie dla zwycięzców klasyfikacji ge-

neralnej odegrano niezapomniany utwór 

zespołu Queen „We are the champions”. 

 

Anna Fons  

 

 

 

Tabela 8. Klasyfikacja generalna IV Ogólnopolskiego Turnieju Szkół Ponadgimnazjalnych  

z Klasami Policyjnymi „Klasa Policyjna Roku 2013”. 

Miejsce Nazwa szkoły 
Liczba  

punktów 

1 
Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 im. Komisji Eduka-

cji Narodowej w PILE 
378 

2 

XIV Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Elektrycz-

nych i Ogólnokształcących im. mjr. Henryka Sucharskiego 

w KATOWICACH 

358 

3 
Zespół Szkół Ogólnokształcących i Zawodowych  

im. Jana Pawła II w GROMNIKU 
357 

4 Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych nr 4 w MALBORKU 347 

5 
XV Liceum Ogólnokształcące im. rtm. Witolda Pileckiego  

w KATOWICACH 
342 

6 Zespół Szkół nr 3 im. Marii Dąbrowskiej w PUŁAWACH 340 

7 Zespół Szkół w JABŁONOWIE POMORSKIM 333 

8 
Zespół Szkół Samochodowych i Licealnych nr 2  

w WARSZAWIE 
327 

9 
Zespół Szkół Rolnicze Centrum Kształcenia Ustawicznego  

w WOJSŁAWICACH 
324 

9 
Zespół Szkół w WIELISZEWIE Liceum Ogólnokształcące  

w KOMORNICY 
324 

11 
Zespół Szkół Technicznych im. Stanisława Lema  

w SKWIERZYNIE 
323 

12 
Szkoły im. I. J. Paderewskiego prowadzone przez Edukację 

Lubasz w LUBASZU 
320 

13 Zespół Szkół we WRONIU 314 

14 Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych w DRZEWICY 313 
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15 
VII Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Ogólno-

kształcących nr 3 w LEGNICY 
311 

16 
III Liceum Ogólnokształcące im. Zbigniewa Herberta  

w Zespole Szkół nr 3 w ŻORACH 
305 

16 
I Liceum Ogólnokształcące PUL im. Bohaterów Gostynina  

w GOSTYNINIE 
305 

18 Zespół Szkół Technicznych w ELBLĄGU 301 

19 
Zespół Szkół Mechanicznych im. Komisji Edukacji Naro-

dowej w POZNANIU 
297 

20 Zespół Szkół im. Oskara Langego w BIAŁYM BORZE 296 

21 
Zespół Szkół Gospodarki Żywnościowej im. Macieja Rataja  

w GOŚCINIE 
282 

22 
Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych im. prof. Jana Radom-

skiego w TYCHOWIE 
278 

23 Prywatny Zespół Szkół w CZARNKOWIE 268 

24 Zespół Szkół nr 2 im. ks. St. Staszica w WADOWICACH 267 

25 

IV Liceum Ogólnokształcące im. Marynarzy Wojsk Ochro-

ny Pogranicza w Zespole Szkół Ogólnokształcących nr 5  

w GDAŃSKU 
250 

 
 

Rozmowa z Romanem Powolnym – kierownikiem drużyny reprezentującej Zespół 

Szkół Ponadgimnazjalnych im. Komisji Edukacji Narodowej w Pile 

 

Drugie z kolei zwycię-

stwo w turnieju klas 

policyjnych to duży 

sukces. Czy przystępu-

jąc do turnieju czuli-

ście się faworytami?    
W tym roku, ze wzglę-

du na konieczność wy-

miany trójki członków 

drużyny nie zakładałem, że w ogóle uda się 

stanąć na podium, ponieważ walczyliśmy z 

najlepszymi z najlepszych szkół, pozosta-

łych po wcześniejszych eliminacjach. Ten 

pesymizm wyzwolił jednak zwiększoną 

motywację do pracy. 

 

Każdy sukces ma swojego ojca. Jak się 

czuje autor tego sukcesu?  
Wygrana w turnieju dla ZSP nr 2 im. KEN 

w Pile i dla mnie osobiście była szczególnie 

ważnym wydarzeniem z uwagi na podwój-

ny jubileusz: 5 edycja konkursu i 500-lecie 

miasta Piły. Między innymi właśnie z tych 

powodów włożyliśmy maksimum wysiłku 

w przygotowanie drużyny, której zostałem 

kierownikiem już na etapie weryfikacji  

i przygotowań. 

 

Jakie rozwiązania taktyczne zastosowali-

ście, bo na pewno diabeł tkwi w metodzie? 
Przygotowania rozpoczęliśmy pod koniec 

2012 roku, ogłaszając „konkursowość” 

wejścia do składu drużyny. Na początku 

przyjęliśmy dwa kryteria: indywidualne 

osiągnięcia na torze policyjnym oraz roz-

wiązywanie testów wiedzy. Intensyfikacja 

pracy nastąpiła od marca br. i trwała do ostat-

nich dni poprzedzających turniej. Ostateczne 

wyłonienie drużyny nastąpiło komisyjnie na 

niespełna tydzień przed finałem. Wówczas 

dokonaliśmy podsumowania wszystkich 

osiągnięć wymaganych w turnieju.  

 

Przygotowania to nie jest sukces jednost-

ki, to praca zespołu. Komu jeszcze należy 

gratulować? 
Nad całością prac czuwał pan Andrzej 

Trempała – wicedyrektor szkoły, któremu 
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przypadł bardzo niewdzięczny moment 

przekazania kilkunastu uczniom informacji, 

że tym razem nie zakwalifikowali się do 

drużyny reprezentującej szkołę. Sukces 

drużyny jest przede wszystkim sukcesem 

jej uczestników, ale korzystając z okazji 

chciałbym zaznaczyć, że nie byłby możliwy 

bez wsparcia całej dyrekcji naszej szkoły 

oraz wielu moich koleżanek i kolegów na-

uczycieli. Chciałbym również gorąco po-

dziękować panu Kazimierzowi Sadow-

skiemu, kierownikowi Strzeleckiego Klubu 

Sportowego „Inter-Continental”, który na 

preferencyjnych warunkach pomógł nam 

wyłonić i przygotować drużynę do strzela-

nia, ponieważ jeszcze u siebie nie mamy 

takich możliwości. 

 

Wygląda na to, że był to efekt pracy du-

żego zespołu i dobrej woli osób życzli-

wych. Czy tak jak inne zespoły obawiali-

ście się testu wiedzy? 
Turniej po pierwszym dniu zmagań, z po-

wodu niewielkich różnic punktowych fak-

tycznie pozostawiał większości drużynom 

możliwość walki o podium ostatnim ele-

mentem - testem wiedzy. Wiele godzin 

bezpośrednio spędzonych z uczniami oraz 

kilkudziesięciu godzin własnej pracy w 

domu przy przerabianiu wymaganego na 

turnieju materiału teoretycznego na przy-

kładowe pytania testowe przyniosły sukces. 

Był to pracochłonny, ale skuteczny sposób 

przekazania wiedzy policyjnej oraz technik 

rozwiązywania testów wiedzy. 

 

Czyli jednak taktyka i kompleksowe po-

dejście zdało egzamin. Czy ojciec sukcesu 

podejmie się walki w przyszłym roku?   
Jest całkiem możliwe, że przy okazji na-

stępnego konkursu, podobnie jak w latach 

ubiegłych, otrzymam zadanie doboru oraz 

przygotowania drużyny z zakresu wiedzy 

teoretycznej, strzelania, a być może rów-

nież z pierwszej pomocy przedmedycznej. 

Ostateczna decyzja w tej kwestii należy do 

dyrekcji. Sądzę, że wykorzystane zostaną 

sprawdzone doświadczenia związane z 

konkursową selekcją członków drużyny. 

Korzyścią dla szkoły i uczniów jest to, że 

wszyscy kandydaci do drużyny pogłębią 

swoją wiedzę i umiejętności, a my tylko 

dokonamy wyboru najlepszych. Czeka nas 

wiele pracy, bo ranga konkursu rośnie 

i przybywa szkół o profilu mundurowym. 

 

 
 

Powtórzenie sukcesu będzie trudne, choć 

nie niemożliwe, a oczekiwania będą duże. 

To olbrzymia presja. 

Oczywiście, chciałbym widzieć naszą dru-

żynę na podium, zwłaszcza na pierwszym 

miejscu, ale o wyniku decyduje wiele czyn-

ników. Obok solidnego przygotowania ist-

nieje element przewidywania nieprzewidy-

walnych pytań testowych i trudno przewi-

dywalnych zadań praktycznych z pierwszej 

pomocy przedmedycznej. Istotna jest rów-

nież odporność psychiczna uczestników 

oraz brak kontuzji na krótko przed zawo-

dami.  

 

 

Rozmawiał Roman Rauhut
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Rozmowa z podinsp. Wojciechem Thielem – sędzią głównym Turnieju 

Czy w porównaniu 

z zeszłoroczną edycją 

Turnieju, w tym roku 

wprowadzono jakieś 

zmiany? 

Podobnie jak w latach 

poprzednich, dokonali-

śmy głębokiej analizy 

tego, co wydarzyło się 

jeżeli chodzi o poszczególne konkurencje 

i doszliśmy do wniosku, że biorąc pod 

uwagę jubileuszowy charakter turnieju, 

konkurencja strzelanie odbędzie się na no-

wo oddanej nowoczesnej strzelnicy Cen-

trum Strzelectwa Sportowego „Tarcza” 

z oprzyrządowaniem elektronicznym (wy-

niki strzeleckie widoczne bezpośrednio po 

oddanym strzale na monitorze). Takie roz-

wiązanie było strzałem w dziesiątkę. Kon-

kurencja ta została przeprowadzona w czy-

sto profesjonalnych warunkach. 

 

Jakie jest zainteresowanie turniejem, czy 

się rozwija, patrząc chociażby przez pry-

zmat liczby uczestników? 

Podobnie jak rok temu, postanowiliśmy, 

że informacja o Turnieju zostanie rozpro-

pagowana przez poszczególne kuratoria 

oświaty, dlatego odzew na zaproszenie do 

udziału w Turnieju był bardzo duży. Osta-

tecznie zgłosiło się 48 drużyn, co jest re-

kordem. Należy znaczyć, że pojawiły się 

zgłoszenia wielu nowych szkół ponadgim-

nazjalnych z obszaru całego kraju np. Wa-

dowic, Wojsławic, Warszawy. 

 

Jakie miał Pan odczucia obserwując ry-

walizacje poszczególnych drużyn. Czy 

młodzież dobrze się bawiła, czy też była 

to rywalizacja na poważnie? 

Mam już czteroletnie doświadczenie  

i w poprzednich latach i w tym roku, gdy 

przyjeżdżały poszczególne drużyny wita-

łem się z nimi i rozmawiałem z uczestni-

kami i widoczne było to naładowanie emo-

cjonalne pod kątem rywalizacji. Dlatego 

robimy wszystko, aby nie stracić też tego 

elementu zabawy i wzajemnej integracji. 

Jednocześnie warto w tym miejscu zazna-

czyć, iż poziom przygotowania drużyn 

w tym roku jest znacznie wyższy niż był 

rok temu. O kolejności drużynowej w tym 

roku decydował sprawdzian wiedzy tak 

naprawdę na podium mogło stanąć przy-

najmniej osiem drużyn np. zawodnicy 

z Gromnika rzutem na taśmę wyprzedzili 

drużynę z Malborka i zdobyli trzecie miej-

sce.  W testu sprawności fizycznej, po raz 

drugi ten sam zawodnik Mateusz Szrama 

z Katowic przełam barierę jednej minuty 

poprawiając swój ubiegłoroczny rezultat na 

0:59,29 – to naprawdę rewelacyjny wynik! 

  

 
Losowanie numerów startowych podczas od-

prawy technicznej z kierownikami drużyn bio-

rących udział w Turnieju. 

 

Czy wszystko przebiegało zgodnie z pla-

nem? Czy może zdarzyły się protesty? 

Już nie jesteśmy nowicjuszami, którzy do-

piero przecierają szlaki. Bardzo dużo dały 

nam doświadczenia zdobyte przy okazji 

organizacji poprzednich czterech edycji. 

Spotkania, jakie odbywają się z kierowni-

kami drużyn, ich sugestie, zawsze brane są 

przez nas pod uwagę (taką sugestią tego-

roczną był pomysł zwiększenia liczby strza-

łów na strzelnicy przez zawodnika z 4 do 8, 

co przy dwóch uczestnikach dałoby sumę 

160 punktów, czyli tyle, ile w konkuren-

cjach: sprawdzian wiedzy i test sprawności 

fizycznej) zdaniem większości większa 

liczba strzałów daje większą selektywność 

tej konkurencji. Jestem wręcz dumny z te-

go, że kierownicy drużyn nie mają prak-

tycznie żadnych uwag do sposobu sędzio-

wania, oceny poszczególnych zawodników. 

Miałem takie momenty osobistej satysfak-
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cji, że właśnie podczas spotkań z kierowni-

kami drużyn a było ich 25 nie było pod 

adresem sędziów żadnych uwag. Jeśli zda-

rzały się moje kontakty z kierownikami, to 

dotyczyły np. sprawdzenia liczby punktów 

na karcie, bo ktoś niedokładnie usłyszał wy-

niki, błędu w nazwisku reprezentanta. 

 

 

Możemy zatem śmiało powiedzieć, 

że impreza coraz bardziej się rozwija, 

a zainteresowanie nią jest coraz większe. 

Myślę, że tak. Dlatego dołożymy wszelkich 

starań, aby przebieg imprezy w przyszłym 

roku był jeszcze lepszy, tym bardziej, że 

szósta edycja turnieju będzie się odbywała 

w roku jubileuszu 60-lecia powołania Szko-

ły Policji w Pile. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut

 

 
 
Rozmowa z insp. Jerzym Powieckim – komendantem Szkoły Policji w Pile 

 

Panie Komendancie 

piąta edycja Turnieju 

już za nami, piąta, a 

więc już jest to jakiś 

dorobek. 

Tak, cieszy mnie to, że 

jest to piąty turniej, że 

robimy coś stałego, coś 

co służy nie tylko Poli-

cji, co tworzy więź nie tylko wewnątrz Po-

licji, ale też ze szkolnictwem, bo liczę na to, 

że nie tylko Policja, ale i inne służby mun-

durowe będą miały korzyść z tych młodych 

ludzi, którzy startują w tych konkursach, te 

szkoły, które uczestniczą w szkoleniu klas 

„policyjnych” docelowo pracują na dobre 

relacje obywateli z Policją. 

 

Piąty turniej to pięć lat doświadczeń. 

Czego szkoła nauczyła się i jakie korzyści 

z tego turnieju ma? 

Wzrasta grono przyjaciół naszej szkoły, 

wzrasta wiedza na temat szkoły. Mam na-

dzieję, że pomoże uczestnictwo w turnieju 

tym szkołom, które z czasem będą się profi-

lować na szkoły z zakresu prawa admini-

stracji, bezpieczeństwa narodowego i 

pierwszej pomocy. Te osoby będą w pełni 

świadome żeby wstąpić do Policji, oczywi-

ście, o ile im zdrowie na to pozwoli, a jeżeli 

nie, to będą pracowały mając na uwadze 

bezpieczeństwo i poszanowanie prawa. Są 

to korzyści nie do wyliczenia. Nie zdajemy 

sobie sprawy, jaki to skutek odniesie w 

przyszłości, ale jednym z elementów jest 

pozytywne nastawienie kadry dydaktycznej 

szkół, która tutaj przyjeżdża i się spotyka i 

wspólnie debatujemy na temat doświadczeń 

nie tylko związanych z konkursem, ale 

również pewnymi przedsięwzięciami po-

dejmowanymi przez te szkoły i rozpo-

wszechnianiem tzw. dobrych praktyk. 

 

 
 Insp. Jerzy Powiecki składa gratulacje Agacie 

Beringer, która najszybciej z dziewcząt pokona-

ła tor sprawności fizycznej. 

  

Rozmawiając z nowymi uczestnikami 

turnieju zwracali oni uwagę na bardzo 

wysoki poziom uczestników. W ubiegłym 

roku wydawało się, że rekordu pobitego 

na torze przeszkód nie można pokonać, 

a w tym roku został on jednak pobity. 

Z każdym rokiem obserwujemy zwiększoną 

liczbę uczestników, stąd musieliśmy wpro-

wadzić eliminacje, to zmusza szkoły do 

większej mobilizacji, ponieważ coraz trud-

niej do Piły przyjechać, a to powoduje, 

że potencjał tych drużyn jest duży. Przykła-

dem tego są dogrywki w czasie turnieju, bo 
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czasami trudno jest wyłonić zwycięzcę 

w niektórych konkurencjach. 

 

Większa konkurencja, więcej zespołów 

corocznie się zgłasza, więc świadczy to o 

tym, że liczba klas „policyjnych” w kraju 

rośnie. 

To prawda, tych klas policyjnych lub sze-

rzej mundurowych jest dużo, o bardzo róż-

nych profilach. To zależy od specyfiki 

szkoły i specyfiki posiadanej kadry. Ja mam 

nadzieję, że za tą liczbą będzie szła również 

jakość znacznej liczby szkół. Ważne jest 

dla mnie to, że przyjeżdżają do nas klasy z 

małych i średnich miejscowości, jak rów-

nież z dużych aglomeracji jak Warszawa, 

Łódź, Katowice, Poznań, i to świadczy do-

bitnie jak duże może to być zaplecze dla 

polskiej administracji. 

Jakie pan Komendant ma życzenia na 

kolejne pięć edycji? 

Moim marzeniem jest partycypowanie 

większe, być może MEN lub MSW, by 

pomóc tym szkołom w odnalezieniu jedno-

litego profilu i umożliwieniu tym szkołom 

większego rozwoju, biorąc pod uwagę licz-

bę godzin, która może być przez dyrekto-

rów szkół przeznaczona na ten profil, a być 

może na dofinansowanie, już nie mówiąc 

o pomocy w przygotowaniu środków dy-

daktycznych. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut

 

 
Rozmowa z Marią Kubicą – dyrektor Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2  

im. Komisji Edukacji Narodowej w Pile 

Reprezentacja Szkoły 

zdobyła pierwsze miej-

sce po raz drugi. Pro-

szę nam powiedzieć, 

jak czuje się dyrektor 

szkoły, która po raz 

drugi z rzędu zdobyła 

pierwsze miejsce? 

Rola współorganizatora 

turnieju powoduje, że odczuwamy dodat-

kową presję, by wypaść jak najlepiej w 

każdej jego edycji. Sytuacja ta wcale nie 

musi pozytywnie wpływać na zawodników.  

Jako dyrektor szkoły, która zwyciężyła dru-

gi rok z rzędu odczuwam ogromną satys-

fakcję. Zwycięstwo odniesione podczas 

piątego, a więc jubileuszowego turnieju, 

przy dużej konkurencji, zarówno jeśli idzie 

o liczbę szkół uczestniczących, jak i po-

ziom umiejętności zawodników przez  dru-

żynę z trojgiem debiutantów musi cieszyć 

podwójnie. 

 

Czy uczniowie klas o profilu policyjnym 

czują się dumni z tego powodu? 

Wszyscy uczniowie z klas „policyjnych” 

dopingowali naszą drużynę od początku do 

końca zmagań turniejowych. Podczas gali 

podsumowującej młodzież żywo reagowała 

na sukcesy swoich kolegów w poszczegól-

nych konkurencjach. Drugie zwycięstwo 

w klasyfikacji generalnej napawa naszych 

uczniów dumą i dopinguje do rywalizacji 

o miejsce w drużynie na przyszły rok. 

 

Jaka jest według Pani recepta na zwycię-

stwo? 

Uważam, że nie ma jednej recepty na zwy-

cięstwo. Gdybyśmy taką znali to pewnie nie 

zajęlibyśmy XV miejsca w II edycji. Na 

podwójny sukces naszej szkoły pracowało 

wiele osób, którym przyświecała maksyma 

prof. Banacha: „Aby coś uczynić, trzeba 

wolę, wiedzę i działanie skupić w jedno, ale 

najpierw trzeba je mieć”. 

 

Jak Pani sądzi, czy sukcesy młodych lu-

dzi – reprezentantów klas policyjnych, 

mają wpływ na wzrost zainteresowania 

młodych ludzi klasami o tym profilu 

w waszej szkole?  

Zainteresowanie klasami „policyjnymi” 

w naszej szkole utrzymuje się od 2006 roku 

na bardzo wysokim poziomie. Co roku, 

w wyniku rekrutacji tworzymy cztery od-

działy. Wspólna ze Szkołą Policji w Pile 
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organizacja turnieju pokazuje, że nasza 

współpraca nie ma charakteru okazjonalne-

go. Młodzi ludzie mają okazję przekonać 

się, że innowację pedagogiczną prowadzi-

my w  oparciu o profesjonalistów w tej 

dziedzinie. 

 

 
Dyrektor Maria Kubica wręcza nagrodę rze-

czową zwycięskiej drużynie. 

 

Ile jest obecnie w szkole oddziałów o pro-

filu policyjnym, ile to uczniów?  

Aktualnie na „Teatralnej” funkcjonuje 12 

oddziałów realizujących program „Wybra-

ne zagadnienia bezpieczeństwa i porządku 

publicznego”. Do klas „policyjnych” 

uczęszcza 342 uczniów. 

 

 

V Turniej za nami. Jak ocenia Pani tę 

inicjatywę, przez pryzmat dotychczaso-

wych doświadczeń, może czas na jakieś 

modyfikacje?  

Inicjatywę zorganizowania Ogólnopolskie-

go Turnieju Szkół Ponadgimnazjalnych 

„Klasa Policyjna Roku” oceniam jako 

„strzał w dziesiątkę”. Wzrastająca co roku 

liczba szkół ubiegających się o udział 

w imprezie oraz merytoryczne przygotowa-

nie młodzieży, utwierdzają mnie w tym 

przekonaniu. Już po I edycji, w wyniku 

przeprowadzonej ewaluacji, zaczęliśmy 

wprowadzać drobne modyfikacje. Z powo-

du ograniczonych ram czasowych, z żalem, 

musieliśmy zrezygnować z prezentacji 

przez drużyny spektakli edukacyjno-

profilaktycznych na rzecz plakatów. Liczba 

turniejowych konkurencji wzrosła z dwóch 

do czterech. Od V edycji, z powodu bardzo 

dużego zainteresowania turniejem w kraju, 

zaistniała konieczność przeprowadzenia 

eliminacji regionalnych w Warszawie, Ka-

towicach i Pile. W wyniku podsumowania 

każdej edycji dokonujemy drobnych zmian 

w regulaminie. Przebieg tegorocznej edycji 

ponownie pokazał dużą sprawność organi-

zacyjną Szkoły Policji w Pile, co utwierdza 

mnie w przekonaniu, że turniej nie wymaga 

w najbliższych latach większych modyfika-

cji, jeśli chodzi o jego formułę. 

 

 

Rozmawiał Jacek Czechowski 
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IMPREZY TOWARZYSZĄCE 

 

BEZPIECZNA SZKOŁA 
 

Podczas V Ogólnopolskiego Turnieju 

Szkół Ponadgimnazjalnych z Klasami Poli-

cyjnymi „Klasa Policyjna Roku 2013” do-

datkową konkurencją, której wyniki nie 

były brane pod uwagę w klasyfikacji gene-

ralnej, ale która była warunkiem uczestnic-

twa w Turnieju, był udział w konkursie na 

plakat profilaktyczny pod hasłem „Bez-

pieczna Szkoła”. W myśl postanowień Re-

gulaminu Turnieju, treść plakatu konkur-

sowego powinna nawiązywać do kultury 

osobistej, promować życzliwość, pokazy-

wać wzorce godne naśladowania, a znie-

chęcać do agresji, przemocy i patologii.  

Jeszcze przed rozpoczęciem turniejo-

wych zmagań powołane przez organizatora 

jury w składzie: przewodnicząca – Ewa 

Podolak (artysta – plastyk z Biura Wystaw 

Artystycznych i Usług Plastycznych w Pi-

le), Joanna Małecka (inspektor Wydziału 

Oświaty, Kultury i Sportu Urzędu Miasta 

Piły), Lucyna Gruntkowska (Sekcja Prezy-

dialna Szkoły Policji) i podinsp. Wojciech 

Thiel (sędzia główny Turnieju, Wydział 

Organizacji Szkolenia i Dowodzenia Szkoły 

Policji) dokonało oceny nadesłanych prac 

konkursowych. Przy formułowaniu ocen 

sędziowie kierowali się kryteriami przed-

stawionymi w Regulaminie:   

− zgodność z tematem (0-25 pkt), 

− walory artystyczne (kompozycja, gama 

kolorystyczna, technika wykonania, este-

tyka wykonania (0-25 pkt), 

− pomysłowość i oryginalność (0-25 pkt), 

− wartość merytoryczna i czytelność prze-

słania (0-25 pkt). 

 

Po wnikliwej analizie wszystkich 

prac, jury dokonało wyboru. Najlepsi w tej 

konkurencji okazali się uczniowie Zespołu 

Szkół Elektrycznych i Ogólnokształcą-

cych im. mjr Henryka Sucharskiego 

w Katowicach Drugie miejsce zajął plakat 

wykonany przez uczniów Zespołu Szkół 

Gospodarki Żywnościowej im. Macieja 

Rataja w GOŚCINIE, a miejsce trzecie 

zostało przyznane pracy, której autorami są 

uczniowie Zespołu Szkół Ponadgimna-

zjalnych nr 4 w Malborku. 

 

Anna Fons 
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SPOTKANIE DYREKTORÓW SZKÓŁ 

 

Turniej klas policyjnych to nie tylko 

zmagania uczestników poszczególnych 

drużyn, to okazja do spotkania się drużyn 

z całej Polski i do wymiany doświadczeń, 

uwag oraz pomysłów. Klasy „policyjne” na 

co dzień borykają się z różnymi problema-

mi i muszą te problemy rozwiązywać. Co 

roku w czasie turniejowych zmagań odby-

wa się spotkanie dyrektorów szkół ponad-

gimnazjalnych, w których prowadzone są 

klasy o profilu policyjnym. Jest to rzadka 

okazja do spotkania ludzi, którzy do roz-

wiązania podobnych problemów dochodzili 

sami, różnymi drogami. Ten integracyjny 

charakter turnieju był wielokrotnie podkre-

ślany w dyskusji.  

Uczestnicy przedstawiali zasady funk-

cjonowania klas „policyjnych” w ich szko-

łach, a także omawiali swoje doświadczenia 

ze współpracy z lokalnymi jednostkami 

Policji, szkołami, a nawet, jak to ma miej-

sce w Warszawie, z Biurem Ruchu Drogo-

wego Komendy Głównej Policji, co 

w efekcie skutkowało przystąpieniem Ze-

społu Szkół Samochodowych i Licealnych 

nr 2 w Warszawie do Europejskiej Karty 

Ruchu Drogowego. Pozwoliło to na wpro-

wadzenie w szkole innowacyjnego progra-

mu „Bezpieczeństwo w ruchu drogowym w 

cywilizacji mobilnej”. Inne szkoły, tak jak 

np. Zespół Szkół Technicznych w Elblągu 

pozyskują środki finansowe z Unii Europej-

skiej.  

 

 
 

W dyskusji dało się zauważyć jak róż-

ne sfery akcentowane są w różnych ośrod-

kach. Wspomniany już Zespół Szkół Tech-

nicznych z Elbląga kładzie np. bardzo duży 

nacisk na przedmioty analityczne 

i chemiczne. Na przedmioty stricte krymi-

nalistyczne kładzie nacisk Liceum Ogólno-

kształcące w Komornicy. Inne ośrodki takie 

jak np. Zespół Szkół we Wroniu podkreśla-

ły konieczność kształcenia umiejętności 

praktycznych poprzez codzienny kontakt 

z pracą policjantów i żołnierzy. Postulat 

kształcenia umiejętności praktycznych re-

alizowany jest w nieco inny sposób w Ze-

spole Szkół Rolniczych Centrum Kształce-

nia Ustawicznego w Wojsławicach, gdzie 

uczniowie biorą aktywny udział w zabez-

pieczaniu imprez masowych. Podobnie 

uczniowie III Liceum Ogólnokształcącego 

w Zespole Szkół nr 3 w Żorach są zaanga-

żowani w organizację imprez sportowych 

i miejskich. W Wojsławicach, kładzie się 

również nacisk na naukę pływania i zdoby-

wanie uprawnień ratownika młodszego. 

  

 
 

Dyrektorzy placówek zgodni byli ze 

zdaniem dyrektora Zespołu Szkół Gospo-

darki Żywieniowej w Gościnie, który zwró-

cił uwagę na konieczność akcentowania 

etyki i szacunku do munduru, a także, co 

podkreślił przedstawiciel szkoły z Płocka, 

ze szczególnym naciskiem na ceremoniał 

wojskowy. Oddzielnym wątkiem dyskusji 

były kwestie umundurowania uczniów klas 

policyjnych oraz tarczy szkolnej, o czym 

mówił dyrektor Szkół Edukacja Lubasz 

w Lubaszu, informując jednocześnie o moż-

liwości współpracy klas „policyjnych” 

ze Stowarzyszeniem Aktywnych Rezerwi-
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stów i uczestnictwie w ich licznych konkur-

sach.  
W dyskusji widoczna była różnorodność 

podejścia do klas „policyjnych” i wielość kon-

cepcji oraz doświadczeń uczestników spotka-

nia, dlatego też z zainteresowaniem przyjęta 

została propozycja Komendanta Głównego 

Policji przestawiona Przez Komendanta Szkoły 

Policji w Pile inspektora Jerzego Powieckiego 

w sprawie powołania koordynatora w KGP 

zajmującego się obszarem funkcjonowania 

szkół prowadzących klasy policyjne, co w przy-

szłości pozwoliłoby na ujednolicenia sfer dzia-

łalności klas i być może sformalizowanie 

współpracy pomiędzy szkołami, na co również 

zwracała uwagę dyrektor Zespołu Szkół Ponad-

gimnazjalnych nr 2 w Pile, dziękując uczestni-

kom za przybycie. 

 

Zbigniew Bogusz 

 

 

 

MIASTECZKO POLICYJNE 

W drugim dniu jubileuszowego 

V Ogólnopolskiego Turnieju Klas Policyj-

nych, 28 maja zorganizowane zostało mia-

steczko policyjne. Zainteresowane placówki 

oświatowe mogły prezentować w nim swo-

je osiągnięcia, zaś dzieci i młodzież uczest-

niczyć w pokazach oraz zapoznać się 

z przygotowanymi ekspozycjami. Tego-

roczne przedsięwzięcie miało miejsce na 

placu Staszica i zostało przeprowadzone z 

rozmachem. Założeniem organizatorów 

była integracja ze społecznością lokalną 

poprzez wyjście poza obiekt szkoły. Mia-

steczko doskonale wpisało się w cykl im-

prez towarzyszących obchodom 500-lecia 

Piły.  

 

 
 

Do udziału w przedsięwzięciach towa-

rzyszących Turniejowi zaprosiliśmy nowe 

podmioty:  

 Stowarzyszenie Historyczno - Fortyfika-

cyjne „Przedmoście Piła” – współorga-

nizatora m.in. inscenizacji historycznej 

„Przeprawa 1945” i „Kierunek Berlin”, 

 Stowarzyszenie „Sokół” Budzyń Sekcję 

Motocykli Ciężkich - kontynuującą tra-

dycję istniejącej w okresie międzywo-

jennym patriotycznej organizacji spor-

towo-obronnej, która nosiła nazwę 

"SOKÓŁ" i działała do wybuchu II woj-

ny światowej, a jednym z jej założycieli 

był  Leon Dastych, 

 BTS Hunter z Bydgoszczy – firmę ofe-

rującą usługi w zakresie: sprzedaży broni 

i amunicji, rusznikarstwa, pirotechniki 

oraz wypożyczania broni do filmów i re-

konstrukcji historycznych. 

Tradycyjnie w miasteczku policyjnym 

udział wzięli przedstawiciele: Wyższej 

Szkoły Biznesu w Pile, Wyższej Szkoły 

Umiejętności Społecznych w Poznaniu, 

Centrum Nauki i Biznesu „Żak” w Pile, 

Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej 

w Pile, Oddziału Żandarmerii Wojskowej w 

Szczecinie, Komendy Powiatowej Pań-

stwowej Straży Pożarnej w Pile, Komendy 

Powiatowej Policji w Pile, Pilskiego Cen-

trum Aikido oraz Straży Miejskiej w Pile. 

W ramach miasteczka zaprezentowano 

pokazy: 

 japońskiej sztuki walki aikido, 

 tresury psów służbowych, 

 musztry pododdziałów zwartych, 

 zatrzymania przestępcy i zabezpieczenia 

pojazdu, 

 czynności wykonywanych na miejscu 

pożaru, 

 technik interwencji – zatrzymania nie-

bezpiecznego przestępcy i wyprowadze-

nia z pojazdu, 

 ewakuacji vip-a w sytuacji zagrożenia 

życia, 
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 napadu żołnierzy Armii Krajowej na 

posterunek Milicji Obywatelskiej. 

 

Pokaz japońskiej sztuki walki aikido 

prezentował Pan Sławomir Wysoczarski 

oraz dzieci i młodzież z Pilskiego Centrum 

AIKIDO. Pokaz był przesłaniem filozofii 

życia, jaką niesie ze sobą sztuka walki oraz 

dał obraz możliwości integracji siły fizycz-

nej i duchowej człowieka, dostarczając w 

ten sposób uczestniczącej w Turnieju mło-

dzieży godnych naśladowania wzorców. 

 

 
 

Tresurę psów służbowych (Henio i Ne-

ro) prowadzili funkcjonariusze z Komendy 

Powiatowej Policji w Pile - mł. asp. Adam 

Grzebyta oraz st. sierż. Łukasz Badura. 

Przedmiotem pokazu była prezentacja po-

słuszeństwa psa służbowego oraz obez-

władniania osoby zakłócającej porządek 

publiczny.   

 

 
 

Musztra pododdziałów zwartych, do 

której przygotował słuchaczy i prowadził ją 

nadkom. Adam Tymczyszyn, obejmowała 

formowanie tyralier policyjnych. Obserwa-

torzy pokazu mieli możliwość poznania 

zasad formowania tyralier policyjnych i 

manewrowania nimi (tworzenie osłon gór-

nych i czołowych). Policjanci byli ubrani w 

odzież ochronną: kamizelkę przeciwude-

rzeniową, ochronniki na nogi i ręce, kaski, 

posiadali tarcze i pałki szturmowe.  

 

 
 

Grupa Realizacyjna Komendy Powia-

towej Policji w Pile zaprezentowała działa-

nia policji związane z zatrzymaniem prze-

stępcy i zabezpieczeniem pojazdu. 

Funkcjonariusze Komendy Powiatowej 

Państwowej Straży Pożarnej w Pile, wyko-

rzystując samochód gaśniczy oraz samo-

chód z drabiną mechaniczną, zaprezentowa-

li działania, jakie wykonują podczas akcji 

gaszenia pożaru (podanie strumienia wody 

do celów gaśniczych poprzez drabinę me-

chaniczną SD 37), w tym przypadku dachu 

naszej szkoły. Uczestnictwo strażaków w 

pokazach towarzyszących organizacji mia-

steczka stało się tradycją, dało obraz 

współpracy służb mundurowych oraz przy-

bliżyło uczestnikom zadania realizowane 

przez Państwową Straż Pożarną. 

 

  
 

Po raz kolejny do udziału w pokazach 

zostali zaproszeni żołnierze Oddziału Żan-

darmerii Wojskowej w Szczecinie, którzy 
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zaprezentowali swoje umiejętności w 

związku z zatrzymaniem niebezpiecznego 

przestępcy oraz bezpiecznym wyprowadze-

niem jego z samochodu. Żołnierze Oddziału 

oraz podległych jednostek uczestniczą z 

misjach w Libanie, Syrii, Iraku, Afganista-

nie, Bośni, Hercegowinie i Kosowie. Anga-

żują się w działania na rzecz społeczności 

lokalnej oraz współpracują z placówkami 

oświatowymi oraz służbami mundurowymi. 

Uczestnictwo w pokazach w naszej szkole 

było drugim już doświadczeniem dla żoł-

nierzy Oddziału. 

 

 
 

Grupa Realizacyjna Komendy Powia-

towej Policji w Pile zaprezentowała działa-

nia policji związane z ewakuacją vip-a w 

sytuacji zagrożenia życia. 

 Rekonstrukcja historyczna napadu 

żołnierzy Armii Krajowej na posterunek 

Milicji Obywatelskiej w wykonaniu człon-

ków grupy rekonstrukcyjnej Stowarzysze-

nia Historyczno-Fortyfikacyjnego „Przed-

moście Piła” zakończyła cykl pokazów w 

ramach miasteczka. W tym też celu organi-

zatorzy przedsięwzięcia wykorzystali histo-

ryczne rekwizyty, w taki sposób, aby scene-

ria rekonstrukcji odpowiadała realiom 1946 

roku. 
 

 

Pokazom towarzyszyły liczne ekspozy-

cje: 

 prezentacja specjalistycznego sprzętu i 

wyposażenia pożarniczego Komendy 

Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej 

w Pile – Specjalistycznej Grupy Ratow-

nictwa Chemiczno-Ekologicznego – sa-

mochód gaśniczy GBA-2/24, samochód 

operacyjny, samochód z drabiną mecha-

niczną SD37, ubrania ochrony chemicz-

nej: ubrania gazoszczelne, ubrania kwa-

so i ługoodporne, ubrania olejoodporne, 

przyczepa chemiczno-ekologiczna, na-

miot dekontaminacyjny z osprzętem, 

spektrometry, kamera termowizyjna,  

 prezentacja sprzętu policyjnego KPP  

w Pile (samochód z wideorejestratorem, 

samochód do oględzin miejsca wypadku 

komunikacyjnego, wyposażenie do dzia-

łań specjalistycznych Grupy Realizacyj-

nej, 

 prezentacja sprzętu policyjnego Szkoły 

Policji w Pile (broń długa i krótka, 

umundurowanie oddziałów prewencji, 

RGZ, wyrzutnie do granatów RWGŁ3, 

pistolety sygnałowe, miny dymne i ga-

zowe, przekroje broni, trenażery, hełmy 

i kaski ochronne),  

 

 
 

 prezentacja pojazdów historycznych 

Stowarzyszenia „Sokół” Budzyń Sekcja 

Motocykli Ciężkich – prezentacja pierw-

szego wyposażenia MO z okresu zakoń-

czenia wojny i powojennego w tym pre-

zentacja wyposażenia MILICJI, 

 prezentacja dorobku wydawniczego: 

Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej 

w Pile, Wyższej Szkoły Biznesu w Pile, 

Wyższej Szkoły Umiejętności Społecz-
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nych w Poznaniu, Centrum Nauki i Biz-

nesu „Żak” w Pile, Szkoły Policji w Pile, 

 prezentacja sprzętu i wyposażenia Od-

działu Żandarmerii Wojskowej w Szcze-

cinie, m. in. ambulansu kryminalistycz-

nego, 

 prezentacja pomocy dydaktycznych Na-

szej Szkoły z zakresu techniki krymina-

listycznej, z możliwością wykonania 

daktyloskopii pamiątkowej,  

 prezentacja Pilskiego Centrum Aikido, 

 prezentacja wyposażenia Straży Miej-

skiej,  

 prezentacja FIRMY BTS Hunter - broni 

z okresu I i II wojny światowej oraz bro-

ni współczesnej. 

Prezentacje i pokazy cieszyły się 

ogromnym zainteresowaniem zgromadzo-

nych dzieci i młodzieży.  

 

 

Marzena Brzozowska 

 

 

 

 

Rozmowa z Mirosławem Mantajem - starostą pilskim 

 

Starostwo opiekuje się szkołami ponad-

gimnazjalnymi. Ubiegłoroczny sukces 

pilskiej reprezentacji w Turnieju Klas 

Policyjnych zapewne rozbudził oczeki-

wania na kolejne zwycięstwa?  
Tak powiat pilski jest organem prowadzą-

cym dla 16 szkół i placówek oświatowych. 

Oprócz szkół takich jak Zespół Szkół Po-

nadgimnazjalnych nr 2 w Pile przy ul Te-

atralnej, mamy dziesięć szkół i sześć pla-

cówek oświatowych, jest to poważne zada-

nie i poważny fragment budżetu powiatu. 

Na pewno oświata ponadgimnazjalna sta-

nowi największy procentowo wydatek w 

budżecie. My na chwilę obecną żadnej ze 

szkół nie likwidujemy, chociaż niż demo-

graficzny bardzo niekorzystnie wpływa na 

przyjęcia do wszystkich szkół i jest to gene-

ralnie zjawisko występujące nie tylko w 

Pile i w powiecie pilskim, ale również w 

całym kraju. W tej chwili prowadzone są 

nabory do tych szkół i w okolicach 15 lipca 

będziemy wiedzieli, jakie są rezultaty tego 

naboru. Generalnie rzecz biorąc, w skali 

całego powiatu mamy 180 gimnazjalistów 

mniej, a przeliczając to na oddziały, to jest 

to sześć oddziałów mniej. Tak wygląda 

sytuacja demograficzna. Natomiast jeżeli 

chodzi o klasy „policyjne” one cieszyły się 

i cieszą nadal olbrzymim zainteresowa-

niem, i to jest zainteresowanie nie tylko 

młodzieży z Piły i okolic, ale również z 

dość dalekich miejscowości jak np. Gnie-

zno, z odległości do 100-150 km od Piły ci 

uczniowie się pojawiają. Z tego wynika, że 

pokrycie tymi szkołami, które prowadzą 

klasy profilowane nie jest jeszcze aż tak 

duże, chociaż wydaje się, że tych szkół jest 

coraz więcej. 

 

 
Starosta pilski, Mirosław Mantaj podczas uro-

czystości zakończenia Turnieju. 

 

Czy tylko w szkole przy ulicy Teatralnej 

jest klasa „policyjna”? 
Tak, jeśli chodzi o powiat pilski, to klasy 

„policyjne” są tylko i wyłącznie w tej szko-

le, natomiast mamy jeszcze w Zespole 

Szkół Ponadgimnazjalnych w Łobżenicy 

klasy o profilu wojskowym i one też się 

cieszą dużym zainteresowaniem. Widać, że 

młodzież interesuje się służbami munduro-

wymi i to zainteresowanie jest z roku na 

rok coraz większe. 
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Rozmawiałem z dyrektorami wielu szkół 

i u nich występuje wiele klas munduro-

wych, więc może to trend, który warto 

rozwijać? 
Tak, no i właśnie dlatego rozwijamy, lecz 

nie chcemy powielać kierunków w obrębie 

jednego powiatu, bo to jest wytwarzanie 

konkurencji w stosunku do szkoły. Jeżeli w 

jednej są klasy policyjne to w innych go nie 

będzie, jeżeli jest klasa wojskowa to w jed-

nej placówce w ramach powiatu. 

 

Czy jesteście dumni z ubiegłorocznego 

sukcesu? 
Na pewno, konkurencja jest coraz większa, 

w tym roku startuje 25 zespołów wyłonio-

nych po wcześniejszych eliminacjach, więc 

konkurencja jest coraz większa i ten sukces, 

który w ubiegłym roku odnotował ZSP nr 2 

świadczy o bardzo dobrej pracy szkoły, ale 

i o bardzo dobrej współpracy ze szkołą Po-

licji, bo gdyby nie było tej możliwości ko-

rzystania z waszej bazy, to z pewnością 

tych sukcesów by nie było. 

 

A czy i w jaki sposób starostwo będzie 

wspierało klasy „policyjne”? 
Wspierać będziemy w ten sposób, że jeżeli 

tylko będzie nabór, właściwie wykonany, 

bo to już jest rola szkoły, żeby właściwie 

zapromować się żeby właściwie pokazać 

się w środowisku, jeżeli tylko młodzież 

będzie się zgłaszała, to my na pewno takie 

klasy będziemy uruchamiać i to na pewno 

nie będzie jedna klasa, mogą być dwie, mo-

gą być trzy, w zależności od tego, ilu mło-

dych ludzi zgłosi się do szkoły przy Te-

atralnej. W zasadzie można powiedzieć, że 

oprócz klas zawodowych, które tam funk-

cjonują, to wszystkie pozostałe klasy mają 

ten profil policyjny. On się przyjął już od 

paru lat i my go wspieramy w ten sposób, 

że nie przeszkadzamy i otwieramy klasy, 

jeżeli jest tylko zainteresowanie. Powta-

rzam, że jest coraz trudniej o młodzież, bo 

ten czynnik demograficzny na to wpływa. 

Jest po prostu coraz mniej młodzieży, ale ta 

młodzież, która się zgłosi może liczyć, że 

znajdzie swoje miejsce w tej szkole. 

 

Wspominał Pan, że młodzież, nawet z 

daleka, do klas „policyjnych” przyjeż-

dża, więc wysokie miejsce w rankingach 

przyciąga młodzież. 
Z pewnością te informacje rozpowszech-

niane w mediach fachowych, jak i lokal-

nych czy ogólnopolskich wpływają na to, 

że to zainteresowanie młodzieży jest coraz 

większe i bardzo nas cieszy fakt, że jest tym 

zainteresowana młodzież nie tylko z okolic, 

ale i z większego terenu Polski kieruje swo-

je kroki, a skoro to robią, to są zadowoleni. 

Wiadomo przecież, że liczy się przekaz 

i opinia kolegi, bo można wydać piękne 

foldery i plakaty, można reklamówki w 

telewizji emitować, natomiast opinia kolegi 

i koleżanki jest tą wiodąca, ona chyba de-

cyduje. 

 

Czyli jest to najlepsza reklama. 
Tak, każda forma reklamy jest ważna i cie-

szymy się, że tak jest. 

 

A jak wygląda współpraca starostwa ze 

Szkołą Policji w Pile? 
Ja tę współpracę oceniam bardzo dobrze 

i jestem może nie bardzo częstym gościem, 

ale bywam w tej szkole, wiem, co się w niej 

dzieje, mam bardzo dobre relacje z panem 

komendantem, właśnie umawialiśmy się na 

spotkanie. Pan komendant ma pokazać, co 

nowego się dzieje w szkole, jeśli chodzi 

o inwestycje tam prowadzone. Myślę, że 

należałoby sobie tylko życzyć takiej dalszej 

współpracy. 

 

A czego jeszcze życzyć starostwu? 
Dużego budżetu, bo jak budżet jest duży to 

można go przeznaczyć na różne ważne 

spraw chociażby na oświatę, ale nie tylko 

oświatę, bo słyszymy ciągle o stanie dróg, 

a jesteśmy w stanie wydać każde pieniądze 

na drogi po to, by je doprowadzić do stanu 

normalności, żeby było można bezpiecznie 

z nich korzystać.  

 

No to też jest w naszym interesie. 
Bezpieczeństwo jest ważne dla każdego  

 

Rozmawiał Roman Rauhut
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Rozmowa z Krzysztofem Szewcem - wiceprezydentem Piły 

 

Piąta edycja Turnieju klas policyjnych to 

już pewien dorobek. W tym roku organi-

zatorzy wyszli poza teren szkoły i tzw. 

miasteczko policyjne odbywało się na 

zewnątrz, na placu Staszica. Miasto nam 

w tym pomagało, czy więc wejdzie to już 

do tradycji? 
Zacznę może od drugiej strony, bo bardzo 

dobrze jest, że szkoła Policji wyszła na ze-

wnątrz. To bardzo dobrze, żeby mieszkańcy 

Piły widzieli, że w mieście jest taka insty-

tucja, która zatrudnia kilkaset osób i bardzo 

mnie cieszy, że ta wystawa zorganizowana 

przez szkołę cieszyła się taką popularno-

ścią. Jestem pewien, że co roku w coraz 

szerszym aspekcie wystawienniczym, ale 

i takim troszeczkę szkoleniowo - edukacyj-

nym będzie dla mieszkańców ta wystawa 

organizowana. 

 

Do turnieju zgłaszają się drużyny prak-

tycznie z całej Polski. Coraz głośniej jest 

o tym, że w Pile jest taki turniej, coraz 

wyższy poziom jest tego turnieju, więc jest 

to taka reklamówka dla miasta. W końcu 

Szkoła Policji w Pile kojarzy się z Piłą. 
Oczywiście, że jest to reklama dla Piły, nie 

tylko dla szkoły Policji i ZSP nr 2. Nawet 

drobne wzmianki o mieście, o tym, że takie 

zawody tu się odbywają tworzą pewien 

klimat do funkcjonowania całości miasta. 

Czasami nawet sobie nie zdajemy sprawy 

jak drobne wspomnienie o mieście może 

spowodować coś, na co ja patrzę, zgłosze-

nie się inwestora. 

 

Szkoły uczestniczące w tym roku były 

zaskoczone i zachwycone warunkami 

konkurencji strzeleckiej odbywającej się 

na nowych obiektach „Tarczy”. To bar-

dzo nowoczesny obiekt, więc budujemy 

u uczestników obraz nowoczesnego miasta. 
Nowoczesne miasto opiera się na wielu 

parametrach, ale jest to oczywiście jeden 

z prestiżowych obiektów w Pile. On był 

oddany praktycznie w tym roku i był też 

testowany przez uczestników turnieju. Jed-

nak muszę powiedzieć, że jest to jedna 

z dwóch najnowocześniejszych w Polsce 

strzelnic. Chwalą ją praktycznie wszyscy, 

począwszy od tych, którzy przechodzą tam 

szkolenia zawodowe, mówię o różnego 

rodzaju służbach mundurowych, poprzez 

związek łowiecki. Jest to okres gwarancyj-

ny, więc trzeba jak najbardziej eksploato-

wać ten obiekt, aby wszelkiego rodzaju 

błędy się ujawniły. Ujawniają się drobne 

błędy, a obiekt jest przez wszystkich oce-

niany bardzo wysoko. 

 

 
Wiceprezydent Piły, Krzysztof Szewc przemawia 

na uroczystości zakończenia Turnieju. 

 

Jest nowoczesny obiekt, jest jednostka 

szkoleniowa, która może szkolić różnego 

typu służby, a więc jest szansa na zacie-

śnianie współpracy. 
Cały czas o tym mówię, że od jakichś 

dwóch trzech lat współpraca miasta i szkoły 

odbywa się na zupełnie innym poziomie niż 

do tej pory. Już nawet wstępne założenia 

były takie, że będziemy wspólnie budować 

obiekt sportowy na terenie szkoły z naszym 

powiem nieskromnie dość dużym udziałem, 

bo chcieliśmy dać około miliona złotych. 

Na szczęście udało się szkole uzyskać wła-

sne środki. Chwała za to, natomiast tak jak 

mówię, zawsze jestem otwarty na wszelkie-

go rodzaju współpracę i takie przedsięwzię-

cia pod warunkiem, że odpowiednio wcze-

śnie otrzymam informację. 

 

Gdzie jeszcze może się przejawiać ta 

współpraca? Szkoła uczestniczy w życiu 

miasta, ale pewnie może być lepiej? 
Cóż, ja teraz przytoczę opinię reprezento-

waną przez mieszkańców miasta, z którą 
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sam nie do końca się zgadzam, jako były 

wykładowca szkoły, że słuchacze powinni 

mieć praktyki na terenie miasta, zapewnia-

jąc bezpieczeństwo i porządek. Owszem, 

praktyka jest bardzo ważna, ale jeżeli nie 

będzie tej podstawowej teorii to może dojść 

do nieprzyjemnych sytuacji i dla słuchacza i 

dla mieszkańca. Najpierw odpowiedni po-

ziom szkolenia zawodowego, a potem prak-

tyka. Jeżeli w tym kierunku pójdziemy to 

będzie bardzo dobrze. Większych oczeki-

wań społeczność miasta nie ma. Pewnie, 

każdy by sobie życzył, żeby szkoła brała 

udział w zabezpieczeniach różnego rodzaju 

imprez, ale to, co przed chwilą mówiłem, 

najpierw przeszkolenie, potem praktyka 

i praca. 

 

Czy miasto ma jakieś plany dalszej 

współpracy ze szkołą, bo wspominał Pan 

o planach wspólnej budowy obiektów 

sportowych, może coś innego? 
Jestem zawsze otwarty na propozycję, ja ze 

swej strony, znając specyfikę funkcjonowa-

nia resortu spraw wewnętrznych propozycji 

współdziałania w zakresie inwestycyjnym 

przedstawiać nie mogę, bo zdaje sobie 

sprawę jakie są ograniczenia resortowe. 

 

Więc takiej współpracy sobie życzmy, 

aby turniej się rozwijał... 
Aby turniej się rozwijał, aby szkoła się roz-

rastała, żeby powstał akademik, który był 

tam w planach, no nie wspomnę o basenie, 

o którym też kiedyś była mowa... 

 

Rozmawiał Roman Rauhut 

 

 

Rozmowa z podinsp. Rafałem Sochą - przewodniczącym NZSS Policjantów przy Szkole 

Policji w Pile 

 

Związki zawodowe były w tym roku 

sponsorami nagród w turnieju, czy to już 

jest jakaś tradycja? 
Tak, od kilku lat bierzemy czynny udział w 

organizacji i sponsorujemy nagrodę w jed-

nej z konkurencji, poza tym pomagamy 

finansowo w kwestiach związanych z przy-

gotowaniem organizacyjnym turnieju. 

 

 
Podinsp. Rafał Socha wręcza nagrody podczas 

uroczystości zakończenia Turnieju. 

 

Czy nie jest to zbyt duże obciążenie dla 

stosunkowo niewielkiej reprezentacji 

związkowej Szkoły? 
No tak jest to koło liczące około 40 osób 

i utrzymujące się obecnie jedynie ze skła-

dek, które każdy z członków odprowadza, 

dlatego takie zobowiązanie finansowe jest 

dużym wyzwaniem, ale udało nam się wpi-

sać ten turniej do terminarza imprez, które 

są pod patronatem Zarządu Głównego 

Związków Zawodowych Policji. 

Od kiedy Turniej funkcjonuje w tym 

terminarzu? 
Od ubiegłego roku. To była druga edycja 

turnieju współfinansowanego przez Zarząd 

Główny Związków Zawodowych Policji. 

Informację, a raczej fotorelację z turnieju 

można zobaczyć na stronie związku. 

 

Pod jakim adresem? Bo może nie wszy-

scy jeszcze wiedzą. 
Adres to nszzp.pl   

 

Oprócz fotorelacji co można tam jeszcze 

znaleźć? 
Aktualne informacje, priorytety związku, co 

próbujemy zrobić dla naszego środowiska, 

w jakim kierunku to wszystko zmierza. 

 

Rozmawiał Roman Rauhut
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Rozmowa ze Zbigniewem Tarasiem - szefem Wydziału Do Walki z Piractwem w firmie 

Canal plus Cyfrowy oraz społecznie wiceprezesem Zarządu Stowarzyszenia Dystrybuto-

rów Programów Telewizyjnych „Sygnał” 

 

Współpracujecie ze Szkołą Policji w Pile 

od dłuższego czasu, ile to już będzie lat? 
Od 2006 roku. Współpracujemy ze wszyst-

kimi szkołami, łącznie ze Szkołą Policji 

w Pile. Te zajęcia, które prowadzimy są 

skierowane głównie do słuchaczy kursów 

podstawowych, one mają za zadanie przy-

bliżenie problematyki kradzieży sygnału 

telewizyjnego słuchaczom, żeby wiedzieli, 

na czym tego rodzaju przestępstwo polega , 

jak je identyfikować i z kim się kontakto-

wać jeśli będzie taka potrzeba, czyli z po-

krzywdzonymi lub członkami „Sygnału”, 

tak żeby policjantom po prostu pomóc. 

 

Czyli jest to głównie zadanie edukacyjne. 
To jest działanie edukacyjne, informujemy 

o wszelkich zagrożeniach o wszelkich no-

winkach, aktualnym stanie piractwa, o tym 

wszystkim, co policjanci na tym etapie po-

winni wiedzieć. To nie są kursy specjali-

styczne, aczkolwiek też szkolimy policjan-

tów głównie z wydziału z przestępczością 

gospodarczą na kursach specjalistycznych. 

Na kursach podstawowych jest to ogólna 

wiedza, żeby wiedzieć, o co w tym pirac-

twie chodzi. 

 

Rozwój techniki i technologii wymusza 

na policjantach ciągłe podnoszenie kwali-

fikacji i wiedzy. Wy również musicie 

podnosić swoją wiedzę informatyczną. 
Tak, my również staramy się nie tylko na-

dążać za tymi, którzy kradną sygnał telewi-

zyjny, czyli piratami, których tak określa-

my, ale jesteśmy krok czy dwa przed nimi 

i tym pierwszym poziomem walki jest 

technologia. Jeżeli jednak technologia za-

wiedzie, to właśnie po to spotykamy się 

z policjantami, żeby o tych wszystkich 

aspektach możliwości mówić. I tu jest na-

sze zadanie, że ten zakres materiału, który 

przekazujemy na kursach podstawowych 

jest elementarny, jest podstawowy, ale wie-

dzą oni wtedy, do kogo z takim problemem 

się zgłosić. 

Taka wiedza pozwala im potem skutecz-

nie działać. 
Jak najbardziej. Policjanci wiedzą, czym 

jest kradzież, jak się odbywa, jakie urzą-

dzenia są wykorzystywane i z kim się kon-

taktować. 

 

 
Ml. insp. Piotr Gaca oraz Zbigniew Taraś – 

zawarcie porozumienia o współpracy pomiędzy 

Szkolą Policji w Pile a Stowarzyszeniem Sy-

gnał. 

 

Czy te działania są skuteczne czy macie 

informacje od policjantów, współpracu-

jecie z policjantami? 
O jak najbardziej. Stowarzyszenie „Sygnał” 

powstało w roku 2002, te sposoby piractwa 

były różne i ewoluowały na przestrzeni 

czasu, natomiast przez tą bliską współpracę 

z przeszkolonymi policjantami, głównie 

z przestępczości gospodarczej, prowadzimy 

szereg działań. To znaczy my pomagamy, 

a policjanci prowadzą czynności na pod-

stawie zebranych przez nas materiałów, 

ewentualnie materiałów własnych. Najlep-

szym przykładem z ostatnich tygodni są 

działania policjantów z wydziału ds. prze-

stępczości gospodarczej Komendy Woje-

wódzkiej w Szczecinie, którzy przy naszej 

pomocy zatrzymali dwóch sprawców, 

z których jeden był w naszym rozumieniu 

bardzo groźny, bo udostępniał uprawnienia 

do odbioru programów wszystkich operato-

rów satelitarnych nawet trudno powiedzieć, 

jakiej liczbie osób, bo zostało ustalonych 

kilkadziesiąt serwerów, za pośrednictwem 
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których te osoby mogły ten sygnał niele-

galnie odbierać. Na stronach Policji za-

chodniopomorskiej jest opisana ta cała 

sprawa. Chętnie pomagamy i to jest jeden 

z przykładów. Takich działań mamy jeszcze 

kilka zaplanowanych w tym miesiącu, a od 

początku roku tych działań, dużych działań 

mamy co najmniej raz w miesiącu i to są 

duże sprawy, jak w Toruniu sprawca po-

przez Internet udostępniał sygnał nawet 

dwustu osobom przez okres czterech lat. 

Tak że to są potężne działania. 

 

Jesteście jednym ze sponsorów turnieju, 

może więc warto wcześniej zacząć edu-

kację od szkół ponadgimnazjalnych, klas 

„policyjnych”, bo młodzież nie ma takiej 

świadomości czym jest kradzież sygnału 

czyli piractwo. 
Dokładnie. My jako stowarzyszenie „Sy-

gnał” takich zajęć jeszcze nie prowadzili-

śmy, niemniej jednak współpracujemy w 

ramach koalicji antypirackiej, a koalicja to 

jest FOTA, czyli Fundacja Ochrony Twór-

czości Audiowizualnej, to jest SPA czyli 

Związek Producentów Audio i Wideo, BSA 

Biznes Software Allaiens z wiodącym 

Microsoftem to jest taka organizacja, taka 

koalicja antypiracka i ta organizacja przed 

czterema laty zorganizowała pierwszą edy-

cję takiej kampanii „Bądź oryginalny” i my 

pod tę kampanię się podłączyliśmy jako 

stowarzyszenie sygnał, ona miała na celu 

docieranie do młodzieży szkół, przede 

wszystkim ponadgimnazjalnych i średnich 

z informacją nie tylko na temat kradzieży 

sygnału telewizyjnego, ale firm, podmio-

tów, o których mówiłem. I tam, z tego co 

pamiętam, Hirek Wrona był moderatorem 

tych spotkań, znany prezenter, on to jeszcze 

bardzo fajnie opowiadał o tych zagroże-

niach, o tym wszystkim, co jest legalne, co 

jest nielegalne, żeby młodzież postrzegała 

te zachowania jako coś, co jest naprawdę 

niedozwolone i nielegalne. Każdy pirat, 

ktoś, kto kradnie tę własność intelektualną, 

okrada nie tylko te firmy, ale okrada też 

pracowników tych firm, którzy w nich pra-

cują i okrada też społeczeństwo, bo to są 

firmy legalnie działające w kraju, płacące 

podatki. I w sytuacji gospodarczej, jaką 

mamy w kraju, wydaje się to ważne, żeby ci 

młodzi ludzie tak łatwo nie sięgali po czy-

jeś dobra, bo tak naprawdę za tym stoją 

czyjeś pieniądze, stoi czyjaś praca i to jest 

nasze przesłanie i o tym staramy się na 

wszystkich szkoleniach mówić, a na pewno 

było to mówione na szkoleniach w ramach 

programu „Bądź oryginalny 2”, bo to była 

druga edycja. 

 

Klasy policyjne wychowują i podnoszą 

świadomość prawną młodzieży, więc być 

może klasy „policyjne” powinny być wa-

szym naturalnym odbiorcą? 
Zgadza się, dlatego zastanawiamy się, jakie 

to mają być zajęcia, bo na pewno muszą 

być inne niż dla funkcjonariuszy. Musimy 

uważać żeby na takich szkoleniach i dużo 

i niedużo powiedzieć, żeby nie propago-

wać. 

 

Żeby nie były szkoleniowe dla piratów? 
Właśnie, bardziej uświadamiające. Mówić 

o tych wszystkich zagrożeniach. Oczywi-

ście każdy już jakieś wnioski z tego wycią-

gnie, na to już nie mamy wpływu, niemniej 

jednak, jeżeli dojdzie do tego typu działań, 

będziemy starali się, bo powoli dojrzewamy 

do tego typu szkoleń, ale musimy się bar-

dziej zebrać w sobie organizacyjnie, bo my, 

członkowie stowarzyszenia „Sygnał” jeste-

śmy jednak społecznie oddelegowani do 

„Sygnału”. Nasze macierzyste firmy wy-

magają od nas codziennej pracy, którą wy-

konujemy, dlatego nie zawsze jest czas na 

dodatkowej zajęcia. Szkolenia funkcjona-

riuszy oczywiście wpisują się w zakres na-

szych obowiązków, natomiast chodzi też 

o to, abyśmy dla naszych podmiotów wy-

konywali te obowiązki jak najlepiej  

i w ramach stowarzyszenia „Sygnał” rów-

nież. Myślę zatem, że do tych szkoleń doj-

dzie. 

 

 

Rozmawiał Roman Rauhut 
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MIASTO PIŁA 
 

Piła jest malowniczo położonym miastem 

nad rzeką Gwdą, na pograniczu Pomorza Za-

chodniego i Wielkopolski. Ponad połowę jej 

powierzchni stanowią lasy i parki, wypełniające 

tereny pomiędzy nowoczesnymi dzielnicami 

mieszkaniowymi. Urody dodają liczne jeziora. 

Okolice grodu są obszarami nieskażonej przy-

rody i pięknych krajobrazów, które zapraszają 

do aktywnego wypoczynku, kusząc swymi wa-

lorami turystów z kraju i z zagranicy. Miasto, 

dzięki swemu położeniu geograficznemu jest 

znaczącym w skali kraju skrzyżowaniem szla-

ków komunikacyjnych. Tu przecinają się drogi 

kołowe i kolejowe, prowadzące z Wybrzeża na 

południe, do Poznania, Gorzowa i dalej do 

Niemiec oraz ze Szczecina i Świnoujścia do 

Bydgoszczy, Torunia i Warszawy. 
 

 
 

Piła wyrosła ze starej rybackiej osady po-

łożonej wśród lasów nad rzeką Gwdą. Jak już 

wspomniano, prawa miejskie otrzymała już 

prawdopodobnie w XV wieku, zostało to po-

twierdzone w 1513 r. przez króla Zygmunta 

Starego. Nie oszczędzały miasta katastrofy 

i zawieruchy wojenne. W roku 1626 roku mia-

sto doszczętnie spłonęło. Odbudowane, nie 

oparło się wojskom szwedzkim w czasie Wojny 

Północnej, a największe zniszczenia przyniosła 

Wojna Siedmioletnia. Po l rozbiorze Rzeczypo-

spolitej, Piła weszła w skład zaboru pruskiego. 

W 1755 roku w grodzie nad Gwdą urodził się 

najwybitniejszy obywatel miasta - Stanisław 

Staszic. Ten zasłużony przedstawiciel Oświe-

cenia, ksiądz, pisarz, mąż stanu i filozof, zasły-

nął jako geolog twórca geologicznej mapy Pol-

ski. Był inicjatorem budowy kopalni węgla 

kamiennego na Górnym Śląsku. Po l wojnie 

światowej Piła pozostała w granicach Rzeszy. 

W czasie II wojny światowej miasto stało się 

ważnym ośrodkiem przemysłu zbrojeniowego 

Niemiec oraz miejscem ewakuacji ludności 

niemieckiej z bombardowanych przez Aliantów 

przemysłowych okręgów Rzeszy. Na początku 

1945 roku Piła została ogłoszona miastem - 

twierdzą, wchodząc w skład umocnień Wału 

Pomorskiego. W wyniku ciężkich walk, Piła 

legła w gruzach. Była to ostatnia straszliwa 

klęska w dziejach miasta, które zostało odbu-

dowane, niemal od nowa. 

Kto chciałby uchylić rąbka historii, powi-

nien wybrać się na przechadzkę szlakiem pil-

skich zabytków. Przetrwały do naszych czasów 

niektóre świątynie, wśród nich neogotycki ko-

ściół św. Stanisława Kostki z końca XIX w., 

neobarokowy kościół św. Rodziny na zachod-

nim brzegu Gwdy, a także niezwykle ciekawy 

pod względem architektonicznym kościół św. 

Antoniego z Padwy. Warto przespacerować się 

nielicznymi już dziś ulicami ze starą zabudową, 

aby przyjrzeć się kamienicom z przełomu XIX 

i XX stulecia. Obowiązkowo trzeba także od-

wiedzić dom Stanisława Staszica, w którym 

mieści się muzeum jego imienia. 
 

 
 

W bieżącym roku Piła obchodzi 500-lecie 

nadania praw miejskich, które to wydarzenie 

miało miejsce 4 marca 1513 roku. Miasto po-

siada własny herb (jeleń w skoku), flagę zawie-

ra trzy kolory herbowe: czerwień, srebro (biel) 

i zieleń w układzie trójpasmowym poziomym), 

pieczęć i hejnał, który stanowi kompozycję 

Zbigniewa Starzyńskiego wybraną w otwartym 

konkursie Towarzystwa Miłośników Miasta 

Piły w 2001r. Minutowy utwór na instrumenty 

dęte: róg, trąbka, tuba. Nawiązuje do motywów 

myśliwskich, położenia Piły wśród lasów 

i symbolu herbu miasta.  

Najbardziej znanym pilaninem jest z pew-

nością czołowa postać elity intelektualnej pol-

skiego Oświecenia - Stanisław Staszic, który 

Park Miejski 

Muzeum Stanisława Staszica 
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Kościół pw. św. Rodziny 

Bukowińskie Spotkania 

urodził się tu w 1755 r. Władze miasta oraz 

mieszkańcy pamiętają o tym wybitnym Polaku. 

Budynek, w którym przyszedł na świat (miesz-

czący się przy ulicy Browarnej), został prze-

kształcony w Muzeum Stanisława Staszica. 

Muzeum jest dzisiaj instytucją gro-

madzącą, opracowującą i przecho-

wującą dobra kultury związane bez-

pośrednio lub pośrednio z osobą 

Staszica. W mieście znajduje się 

Plac Staszica, jego imię nosi Zespół 

Szkół Zawodowych oraz Państwowa 

Wyższa Szkołą Zawodowa, w parku 

Stanisława Staszica stoi jego popier-

sie, a nad rzeką Gwdą pomnik.  

Warto również dodać, że Mia-

sto prowadzi ożywioną współpracę z 

zagranicą. Dwustronne porozumienia z miasta-

mi Chatellerault (Francja), Kronsztadt i Dmi-

trow (Rosja), Schwerin i Cuxhaven (Niemcy) 

obejmują stałą współpracę w dziedzinie oświa-

ty, sportu i kultury, wymianę doświadczeń na 

szczeblu samorządowym oraz spotkania star-

szych i młodszych pilan z ich zagranicznymi 

rówieśnikami. Popularyzowaniu wiedzy o za-

przyjaźnionych krajach służą cyklicznie organi-

zowane „Dni Kultury Niemieckiej” oraz „Spo-

tkanie z Francją”. Przedstawiciele bliźniaczych 

miast co roku uczestniczą w imprezach organi-

zowanych z okazji „Dni Piły” a także w kolej-

nych edycjach Wielkopolskiej Wystawy Go-

spodarczej Małych i Średnich Przedsiębiorstw. 

Współpraca 

gospodarcza z 

partnerami za-

granicznymi 

owocuje spo-

tkaniami śro-

dowisk biznesu 

oraz prezentacją 

miast w czasie 

trwania wystaw.  

Piła jest też 

znaczącym 

centrum kulturalnym północnej Wielkopolski, 

jej atrakcyjność tworzą miejsca i ludzie budują-

cy ofertę kulturalną, starając się uwzględnić 

potrzeby szerokiego grona odbiorców. Przez 

cały rok odbywają się imprezy przyciągające 

setki ludzi spragnionych kultury i rozrywki 

a ich różnorodność potwierdza otwarty charak-

ter miasta i jego kulturotwórczą rolę a dbają 

o to liczni  animatorzy życia kulturalnego. 

Miejscem wielu interesujących inicjatyw te-

atralnych, występów zespołów tanecznych, 

muzycznych i artystycznych, zarówno profe-

sjonalnych jak i amatorskich, jest Regionalne 

Centrum Kultury „Fabryka Emocji” i funkcjo-

nujący w niej Teatr Miejski, organizator Ogól-

nopolskiego Festiwalu Teatrów Rodzinnych 

„Teatr – 

pasja ro-

dzinna”, 

który jest 

doskonałą 

okazją do 

zaprezento-

wania pil-

skiej pu-

bliczności 

najlepszych 

spektakli 

teatralnych w wykonaniu znakomitych aktor-

skich rodzin. Z szerokiej oferty RCK-FE mo-

żemy wyróżnić Międzynarodowy Festiwal 

Folklorystyczny „Bukowińskie Spotkania”, 

Music Festival & Master Class,  Festiwal Te-

atrów Tańca, Noc muzeów, Zawody Balonowe, 

Piłę na skrzyżowaniu kultur, koncerty muzyki 

klasycznej i rozrywkowej. Miłośnicy kina mogą 

wybrać się na Wieczory Dobrego Kina - pro-

jekcje odbywające się co tydzień jak i coroczny 

październikowy Przegląd Filmów Grozy lub 

skorzystać z kilku sal kinowych, w tym z mul-

tipleksu Helios w galerii Atrium Kasztanowa. 

Bogatą bazę kultury w mieście współtworzą 

również Muzeum Stanisława Staszica oraz Mu-

zeum Okręgowe mieszczące się 

w pięknie odrestaurowanej willi 

włoskiej, stanowiącej w latach 

międzywojennych siedzibę Kon-

sulatu Rzeczypospolitej Polskiej. 

Młodzieżowy Dom Kultury funk-

cjonujący w nowym, w pełni 

nowoczesnym obiekcie. Do jego 

zadań należy rozwijanie różno-

rodnych zainteresowań oraz or-

ganizacja imprez masowych – 

konkursów i przeglądów arty-

stycznych – dla dzieci i młodzieży. Biuro Wy-

staw Artystycznych i Usług Plastycznych działa 

od 1977 r. jest jedyną profesjonalną placówką 

wystawienniczą upowszechniającą sztukę 

współczesną w regionie. Programuje i organizu-

je wystawy plastyczne, fotograficzne, zbiorowe 

i indywidualne, którym towarzyszą wernisaże 

i spotkania autorskie z twórcami. Corocznie 

odbywa się tu prezentacja najnowszego dorob-

ku twórczego pilskiego środowiska plastyczne-

go „Salon Pilski”. Ciekawą ofertę kulturalną 
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Pilskie Juwenalia 

prezentuje Powiatowa i Miejska Biblioteka 

Publiczna im. Pantaleona Szumana w Pile, któ-

ra ma 9 filii, a w zbiorach posiada 300 tys. wo-

luminów książek, czasopism oraz audiobooki. 

Działa przy niej Pilskie Centrum Informacji 

naukowej i regionalnej, są tu także 23 stanowi-

ska komputerowe i dostęp do bezprzewodowej 

sieci internetowej. Biblioteka organizuje impre-

zy inspirujące do aktywnego uczestnictwa 

w kulturze m.in. Nadnoteckie Dni Literatury, 

Dyskusyjny Klub Książki dla Dorosłych „Po 

słowach”, Dni Literatury dla Dzieci i Młodzie-

ży w Pile, „ Książka do zjedzenia”, „Książka 

jest O.K!”, działania w ramach Ogólnopolskiej 

Kampanii Społecznej” Cała Polska czyta dzie-

ciom”. Od 1993 r. w maju odbywają się w mie-

ście „Dni Piły”. Na początku były one kultural-

no-sportowym dodatkiem do lokalnych targów, 

a od 1999 roku stały się samodzielną imprezą, 

w której uczestniczą m.in. przedstawiciele 

miast bliźniaczych. Liczne koncerty, spektakle i 

uroczystości towarzyszące mieszkańcom przez 

cały rok mając na celu upowszechniać twór-

czość i wspierać wszelkie formy aktywności 

artystycznej. 

Jednym z silnych atutów Piły jest dobrze 

rozwinięty system szkolnictwa, oferujący wy-

soki poziom kształcenia, ciekawe zajęcia do-

datkowe oraz  zajęcia sportowe przy utrzyma-

niu wysokiego poziomu bezpieczeństwa dzieci i 

młodzieży. Mieszkańcy miasta i północnej 

Wielkopolski mogą kształcić się w Pile na 

wszystkich 

szczeblach 

edukacji. 

Najmłodszymi 

opiekują się 

wychowawcy 

w żłobkach i 

przedszkolach. 

W mieście 

funkcjonuje 9 

szkół podsta-

wowych (w 

tym muzycz-

na), 4 gimna-

zja, 3 zespoły szkół, 14 szkół ponadgimnazjal-

nych i 17 szkół policealnych. Dzieci niepełno-

sprawne mogą kształcić się ze swoimi rówie-

śnikami w przedszkolu i szkole integracyjnej. 

Szkoły średnie przygotowują młodzież do pracy 

w rodzimych zakładach, a także pozwalają na 

podjęcie nauki na studiach wyższych. W mie-

ście swoje siedziby mają Państwowa Wyższa 

Szkoła Zawodowa, niepubliczna Wyższa Szko-

ła Biznesu oraz filia renomowanej polskiej 

uczelni - Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza 

w Poznaniu. Kształci się w nich ponad 4 tysiące 

studentów. Ścisła współpraca uczelni pilskich 

z uniwersyteckimi ośrodkami w kraju ułatwia 

młodzieży kontynuację edukacji na specjali-

stycznych kierunkach. Większość absolwentów 

znajduje z powodzeniem pracę w Pile i innych 

częściach północnej Polski. 

Piła jest największym miastem Północnej 

Wielkopolski, głównym ośrodkiem gospodar-

czym i akademickim subregionu. Miasto dys-

ponuje bogatą ofertą terenów inwestycyjnych 

oraz doskonałą infrastrukturą techniczną. Mo-

żemy pochwalić się wydzieloną, specjalną stre-

fą ekonomiczną, w której inwestorzy mogą 

uzyskać do 60% zwrotu zainwestowanego kapi-

tału oraz lądowiskiem o powierzchni ponad 320 

ha gruntów, z jednym z najdłuższych pasów 

startowych w Polsce, które obecnie używane 

jest do lotów biznesowych oraz sportowych. 

Piła to lider atrakcyjności inwestycyjnej (ran-

king Forbes 2007/2008), to miasto najbardziej 

przyjazne dla biznesu (w 2012 r. I miejsce 

w województwie wielkopolskim i 12 w Polsce 

wg tygodnika Newsweek), 16 miasto w kraju w 

ogólnopolskim rankingu Samorząd Zrównowa-

żonego Rozwoju prowadzonym pod egidą Fun-

dacji Godła Promocyjnego TERAZ POLSKA. 

Miasto zachęca inwestorów atrakcyjnym usytu-

owaniem geograficznym (położenie na skrzy-

żowaniu dróg krajowych - projektowanych dróg 

ekspresowych S10/S11, węzeł 

kolejowy, wspomniane lotnisko) 

oraz swoim potencjałem ekono-

micznym  i doskonałym klimatem 

społecznym. Do wiodących dzia-

łów gospodarki należą branże: 

elektroniczna, elektryczna, poligra-

ficzna, usługi kadrowo-finansowo-

księgowe, transport i logistyka. 

Piła staje się również liderem 

w dziedzinie business proces out-

sourcing. Dogodne położenie, wy-

kształcona kadra pracownicza - to 

idealne warunki do zapewnienia 

kompleksowej obsługi wszelkich procesów 

biznesowych w trybie usługi outsourcingowej, 

o czym przekonały się firmy takie jak PZU S.A. 

czy Philips Lighting Poland. Przyjaźni miesz-

kańcy, współpraca z instytucjami wspierający-

mi biznes, stosunkowo niskie koszty pracy, 

sąsiedztwo wyższych uczelni (na trzech wyż-

szych uczelniach, które działają w mieście stu-

diuje około 4,5 tys. studentów), doskonałe po-
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Plac zabaw na pilskiej wyspie 

łączenia drogowe z głównymi ośrodkami bizne-

su: Poznań, Szczecin – to tylko kilka atutów 

wymienianych przez przedsiębiorców i firmy, 

które niejednokrotnie podkreślały, że w tym 

mieście rzeczywiście czuje się troskę władz 

miasta o rozwój biznesu. 

Naturalne walory przyrodnicze Piły i oko-

lic miasta zachęcają do uprawiania aktywnych 

form turystyki. Do miejsc szczególnie urokli-

wych należą m.in. rozciągające się wokół mia-

sta piękne o każdej porze roku lasy sosnowe, 

pobliskie jeziora i rzeki, a w samym mieście 

liczne parki, skwery, nadrzeczne bulwary i ma-

lownicza wyspa w zakolach rzeki Gwdy. 

Atrakcje Piły i jej okolic umożliwiają organi-

zowanie wycieczek do wielu miejsc. Piękne 

lasy sosnowe oferują niespo-

tykane bogactwo fauny i flo-

ry, zaś ilość przygotowanych 

atrakcji i uroda nieskażonego 

krajobrazu, są gwarantem 

udanego odpoczynku. Bory 

obfitują w owoce leśne i 

zwierzynę. Częstymi gośćmi 

są tutaj miłośnicy przyrody, 

którzy wyposażeni w aparat 

fotograficzny lub kamerę 

podglądają i rejestrują cieka-

wostki natury. Amatorzy aktywnego wypo-

czynku w naszym mieście nie powinni się nu-

dzić. W niewielkiej odległości od Piły leży 

kilkanaście jezior, z których kilka znajduje się 

w granicach administracyjnych miasta. Naj-

większe z nich - Płotki są tradycyjnym miej-

scem odpoczynku pilan i wczasowiczów. Czy-

sta woda, baza noclegowa, dobrze zorganizo-

wane plaże i wypożyczalnie sprzętu pływające-

go, a także sąsiadujące z jeziorem lasy sprawia-

ją, że zakątek ten jest znany i lubiany nie tylko 

przez mieszkańców miasta, ale i osoby je od-

wiedzające. Osobliwością jest mieszczący się 

w granicach miasta najstarszy w regionie pil-

skim rezerwat przyrody „Kuźnik" - chroniony 

od roku 1959, obejmujący malowniczy krajo-

braz leśno-jeziorny z fragmentami łąk i bagien. 

Tworzy on idealne warunki do rozwoju nie 

spotykanej w innych rezerwatach ilości gatun-

ków roślin oraz ponad trzydziestu gatunków 

rzadkich ptaków. Czyste rzeki i jeziora stały się 

chętnie odwiedzanymi miejscami przez wędka-

rzy, żeglarzy i miłośników windsurfingu. Znaj-

dują tu oni odpowiednie warunki do aktywnego 

wypoczynku, spokój i obfitość ryb. Zwolenni-

kom turystyki kajakowej polecamy spływy 

bystrymi rzekami, płynącymi dolinami wśród 

przepastnych lasów. Ich uroki docenił Jan Pa-

weł II, który właśnie tutaj w 1978 roku wypo-

czywał i odbył spływ kajakowy. Trasa spływu 

od 1993 r. nazywana jest Jego imieniem. Na 

terenie Piły można zregenerować siły, korzysta-

jąc z krytych basenów, kortów tenisowych, 

fitness klubów, a miłośnicy mocniejszych wra-

żeń mogą spróbować własnych sił ucząc się 

skakać na spadochronie bądź podziwiać pejzaż 

z lotu ptaka, wykorzystując do tego celu para-

lotnię lub szybowiec. Miasto posiada zróżnico-

waną bazę noclegową i gastronomiczną oraz 

dobrze wyposażone sale konferencyjne dla 

turystyki biznesowej. Piła - największe miasto 

regionu, to także centrum życia kulturalnego. 

Organizowane imprezy kulturalne i sportowe 

przyciągają do 

miasta wielu zain-

teresowanych tą 

sferą życia publicz-

nego. W mieście z 

historią sięgającą 

XV wieku, wielo-

krotnie niszczonym 

pożarami i wojna-

mi, nie znajdziemy 

zbyt wielu zabyt-

kowych budowli 

oraz charakterystycznej Starówki. Są jednak 

miejsca warte odwiedzenia. Należą do nich m. 

in. zachowane świątynie: neogotycki kościół 

św. Stanisława Kostki z końca XIX w., neoba-

rokowy kościół św. Rodziny na zachodnim 

brzegu Gwdy, a także ciekawy pod względem 

architektonicznym kościół św. Antoniego z 

Padwy. Warto przespacerować się nielicznymi 

już dziś ulicami ze starą zabudową, aby przyj-

rzeć się kamienicom z przełomu XIX i XX 

stulecia oraz reprezentacyjnym budynkom 

dawnej dzielnicy rządowej przy Placu Staszica. 

Obowiązkowo trzeba także odwiedzić dom 

Stanisława Staszica, w którym mieści się mu-

zeum Jego imienia. W okolicy warto odwiedzić 

należące do najstarszych w Polsce, sanktuaria 

maryjne w Skrzatuszu i Górce Klasztornej. 

Drugi pod względem wielkości w Polsce skan-

sen etnograficzny w Muzeum Kultury Ludowej 

w Osieku nad Notecią przypomni odwiedzają-

cym ślady przeszłości, zapraszając do udziału w 

ciekawych imprezach plenerowych, prezentują-

cych m.in. tradycyjne zajęcia gospodarskie. 
 

Anna Fons 

 
Opracowano na podstawie informacji zawartych na stronie 

internetowej Urzędu Miasta Piły – www.pila.pl  
 


